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100 LAT POLSKI

KOLEJNYCH 100 KART HISTORII KRAJU NAD WISŁĄ 
ODKRYTYCH ZOSTANIE PODCZAS INSCENIZACJI 

11 LISTOPADA 2018 
GODZ.16.00 

W HALI WIDOWISKOWEJ W SKOKACH

1918-2018 

Wystąpią: SKOCZANIE

Reżyseria: Barbara Surdyk 

ZAPRASZAMY!

T O B I E  
O J C Z Y Z N O

X KONKURS RECYTATORSKI

M O J E J
O J C Z Y Ź N I E  

XII TURNIEJ 
RECYTATORSKI

dla uczniów klas 4 - 6 szkół podstawowych

23 listopada 2018/piątek 
godz. 16:30

dla uczniów klas 7 i 8 szkół podstawowych  
oraz 3 gimnazjum

16 listopada 2018/piątek 
godz. 17:00

Więcej informacji oraz zapisy w sekretariacie
Biblioteki Publicznej w Skokach,  

ul. Rogozińska 1B

Więcej informacji oraz zapisy w sekretariacie
Biblioteki Publicznej w Skokach,  

ul. Rogozińska 1B

Biblioteka Publiczna w Skokach  
serdecznie zaprasza dzieci w wieku 5+ na 

Szczegó łowy program ferii podamy na początku
grudnia na stronie www.bibliotekaskoki.pl oraz na
fanpage'u biblioteki

ZAPISY W SEKRETARIACIE BIBLIOTEKI 
OD 19 LISTOPADA 2018 
OD GODZ. 8:00

798 824 520, 61 82 42 281

www.bibliotekaskoki.pl

Z miłości do szkoły
 NAUCZYCIELzawód

Zapraszamy uczniów klas ósmych na spotkanie z Elżbietą Drygas 
w ramach cyklu: "Przed wyborem zawodu"

29 października 2018 
godz. 12:00 

Biblioteka Publiczna  w Skokach
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Uśmiech na twarzach dzieci i duma w sercach rodziców i dziadków - tak można najprościej podsumować Biegi Dzieci, które odbyły się w niedzielę 30 
września na skockim rynku.

W biegach mogły brać udział dzieci w wieku od 0 (takie, co to dopiero  
stawiają swoje pierwsze kroki) do 14 lat, na dystansach dostosowanych  
długością do wieku.

Biegi odbywały się w kategoriach: 
od 0 do 2 lat (2018 - 2016) – dystans ~ 100 m
od 3 do 4 lat (2015 - 2014) – dystans ~ 100 m
od 5 do 6 lat (2013 – 2012) – dystans ~ 300 m
od 7 do 8 lat (2011 – 2010) – dystans ~ 300 m
od 9 do 10 lat (2009 – 2008) – dystans ~ 600 m
od 11 do 12 lat (2007 – 2006) – dystans ~ 900 m
od 13 do 14 lat (2005 – 2004) – dystans ~ 1 200 m 
Osobno biegały dziewczynki i chłopcy za wyjątkiem dwóch ostatnich  

kategorii, które z uwagi na niewielu uczestników połączono - w sumie  
odbyło się 12 wyścigów. W biegach dzieci w wielu 5-14 lat było  
97 biegaczy i ok. 20 maluchów 0-4 lata.  

Najmłodsi uczestnicy w asyście rodziców biegli według zasady „wszyscy jesteśmy zwycięzcami”. Starsi, czyli dzieci w wieku 5 lat i więcej, rywalizowali  
już o miejsca medalowe. Pętla licząca ok. 300 m wiodła wokół rynku i Placu Strażackiego, w zależności od wieku była pokonywana od 1 do 4 razy. Każdy start  
poprzedzała rozgrzewka i odprawa zawodników, a podczas biegu nie było sentymentów, wszyscy walczyli do ostatniego metra.

Szczegółowe wyniki na stronie biegu www.biegpodkowy.pl oraz www.gmina-skoki.pl 

Zawody dla dzieci były potraktowane równie profesjonalnie jak biegi dorosłych, a więc był numer startowy, pomiar czasu (za wyjątkiem 0-4 lata), rozgrzewka 
i „zając”, który nadawał tempo. Wszystkie dzieci dostały pamiątkowe medale na mecie, takie same jak ich dorośli koledzy parę godzin później.

Medale wręczali: Sekretarz Gminy Blanka Gaździak oraz burmistrz Tadeusz Kłos.

Na najlepsze trójki czekało podium, pamiątkowe, specjalne medale i nagrody w postaci gier planszowych i zręcznościowych. Z uwagi na hasło tegorocznej edycji 
Biegu Podkowy „W Skokach żyje się jak w bajce” wiele dzieciaków biegło w bajkowych przebraniach i każde z nich otrzymało za to upominek.

 

2. Bieg Podkowy - Biegi Dzieci

To była pierwsza edycja Biegu Dzieci zor-
ganizowana podczas Biegu Podkowy, ale na 
pewno nie ostatnia. Dostarczyła ona organi-
zatorom, dzieciom i opiekunom dużo emocji 
wzruszeń. Kolejne biegi dzieci odbędą się na 
pewno podczas 3. edycji Biegu Podkowy, już 
dziś serdecznie na nie zapraszamy.

Karolina Stefaniak 
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Galerię zdjęć 
oraz film znajdziecie 

na stronie 
www.gmina-skoki.pl



11 października odbyła się XLV sesja Rady Miejskiej Gminy Skoki. Rada 
w pełnym składzie - 15 radnych obradowała pod przewodnictwem radne-
go Zbigniewa Kujawy a w rolę sekretarza obrad wcieliła się radna Alicja 
Kramer.

W trakcie sesji Rada wysłuchała:
- Sprawozdania Burmistrza z realizacji uchwał oraz informacji przewod-

niczącego Rady i przewodniczących Komisji o działaniach podejmowanych 
w okresie międzysesyjnym, a następnie przyjęła informacje:
- o przebiegu wykonania budżetu Miasta i Gminy Skoki za I półrocze 2018 r., 
- o kształtowaniu się Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy na lata 2018-
2036 za I półrocze 2018 r.

W dalszej kolejności w rezultacie rozpatrywanych spraw i prowadzonych 
obrad Rada podjęła 9 następujących uchwał:

1. Uchwałę nr XLV/342/2018 w sprawie wprowadzenia zmian w uchwa-
le budżetowej na 2018 rok.

Omawianą uchwałą w swej uchwale nr XXXV/276/2017 z dnia 19 grud-
nia 2017 r. w sprawie uchwały budżetowej na 2018 rok zmienionej kolejnymi 
uchwałami Rady oraz podjętymi na jej podstawie zarządzeniami Burmistrza 
Miasta i Gminy, Rada zwiększyła dochody i wydatki Gminy Skoki na rok 2018 
o identyczną kwotę 273 832,58 zł. W rezultacie budżet Gminy Skoki na rok 
2018 wynosi 51 083 837,90 zł po stronie dochodów i 57 654 182,94 zł po 
stronie wydatków.

Najistotniejsze z dokonanych zmian sprowadzają się:
- po stronie dochodów: do wprowadzenia 86 600,00 zł pomocy finansowej 

z Województwa Wielkopolskiego na dofinansowanie budowy dróg dojazdo-
wych do gruntów rolnych, zwiększenia o 200 000,00 zł planowanych wpły-
wów ze sprzedaży działek gminnych oraz zwiększenia o 22 420,00 zł kwoty 
subwencji oświatowej przy równoczesnym zmniejszeniu planowanych wpły-
wów z różnych podatków i opłat,

- po stronie wydatków: do przeznaczenia 20 000,00 zł na budowę ruro-
ciągu drenarskiego przy równoczesnym zmniejszeniu o tę kwotę środków 
planowanych na budowę sieci wodociągowej na ul. Włókna w Potrzanowie, 
w związku z uzyskanymi oszczędnościami o 180 000,00 zł zmniejszono pla-
nowane wydatki na „Budowę ul. Polnej w Skokach” i o 110 000,00 zł na „Prze-
budowę ul. Włókna w Potrzanowie” i ujęto nowe zadanie „Przebudowa drogi 
gminnej w Potrzanowie” na kwotę 420 000,00 zł, zmniejszono o 60 000,00 
zł łącznie wydatki na budowę oświetlenia ulicznego w Sławie Wlkp. i w pół-
nocno-wschodniej części miasta Skoki, przeznaczono 60 000,00 zł na budo-
wę placu zabaw przy ul. Antoniewskiej w Skokach, w związku z rozpoczę-
ciem realizacji projektu partnerskiego pn. „Twój czas w 7 gminach powiatu 
wągrowieckiego - Kompleksowy program usług opiekuńczych dla niesamo-
dzielnych osób starszych i ich opiekunów faktycznych” dofinansowanego ze 
środków UE w ramach WRPO, przeznaczono 6 000,00 zł na koszty wynaj-
mu pomieszczenia, które zostanie przeznaczone na działalność Klubu Senio-
ra oraz Centrum Wsparcia Opiekunów, przeznaczono też dodatkowe środki 
m.in. na utrzymanie świetlic, klubów i na organizację imprez sportowych.

W rezultacie dokonanych zmian budżet Gminy Skoki na rok 2018 wynosi 
51 083 837,90 zł po stronie dochodów i 57 654 182,94 zł po stronie wydat-
ków.      

2. Uchwałę nr XLV/343/2018 w sprawie: zmiany uchwały w sprawie 
uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Skoki na lata 2018-
2036.

Cytowaną uchwałą zmiany wynikające ze swej uchwały nr XLV/342/2018 
w sprawie wprowadzenia zmian w uchwale budżetowej na 2018 rok Ra-
da wprowadziła do załącznika nr 2 swej uchwały nr XXXV/275/2018 z dnia 
19 grudnia 2017 r. w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Gminy Skoki na lata 2018-2036. 

3. Uchwałę nr XLV/344/2018 w sprawie zmiany Statutu Gminy Skoki.
Omawianą uchwałą w swej uchwale nr VIII/58/2003 z dnia 29 kwietnia 

2003 r. w sprawie uchwalenia Statutu Gminy Skoki Rada wprowadziła zmia-
ny wynikające z ustawy z dnia 11 stycznia 2018 r. o zmianie niektórych ustaw 
w celu zwiększenia udziału obywateli w procesie wybierania, funkcjonowa-
nia i kontrolowania niektórych organów publicznych (Dz. U. nr 130 z 2018 r.).

Podjęta uchwała podlega ogłoszeniu w Dzienniku Urzędowym Wojewódz-
twa Wielkopolskiego i wchodzi w życie pierwszego dnia kadencji organów 
wybieranych w wyborach zarządzonych na dzień 21 października 2018 r.

4. Uchwałę nr XLV/345/2018 w sprawie szczegółowych zasad wno-
szenia inicjatyw obywatelskich, zasad tworzenia komitetów inicjatyw 
uchwałodawczych, zasad promocji obywatelskich inicjatyw uchwałodaw-
czych i formalnych wymogów jakim powinny odpowiadać składane pro-
jekty.  

Uchwałą tą zgodnie z art.41a ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o samorzą-
dzie gminnym (Dz. U. z 2018 r. poz. 994) Rada określiła szczegółowe zasady 
wnoszenia inicjatyw obywatelskich, zasady tworzenia komitetów inicjatyw 
uchwałodawczych, zasady promocji obywatelskich inicjatyw uchwałodaw-
czych oraz formalne wymogi, jakim muszą odpowiadać składane projekty.

Obowiązek taki wprowadzono ustawą z dnia 11 stycznia 2018 r. o zmianie 
niektórych ustaw w celu zwiększenia udziału obywateli w procesie wybiera-
nia, funkcjonowania i kontrolowania niektórych organów publicznych. Prze-
pis ten ma zastosowanie do kadencji organów jednostek samorządu teryto-
rialnego następujących po kadencji, w czasie której ustawa weszła w życie.

Dlatego w celu umożliwienia mieszkańcom wnoszenia inicjatyw obywatel-
skich z chwilą rozpoczęcia najbliższej kadencji Rady podjęcie tej uchwały sta-
ło się uzasadnione.

5. Uchwałę nr XLV/346/2018 w sprawie zmiany uchwały nr 
XXXIX/306/2018 Rady Miejskiej Gminy Skoki z dnia 27 marca 2018 r. 
w sprawie udzielenia Województwu Wielkopolskiemu pomocy finanso-
wej na realizację zadania pn. „Wzmocnienie wojewódzkich kolejowych 
przewozów pasażerskich na obszarze oddziaływania Aglomeracji Po-
znańskiej poprzez zwiększenie ilości połączeń kolejowych – dofinanso-
wanie Poznańskiej Kolei Metropolitarnej (PKM).

Omawianą uchwałą, w swej uchwale nr XXXIX/306/2018 z dnia 27 marca 
2018 r. Rada zmieniła treść paragrafu 1 i nadała mu brzmienie: 

„Udziela się z budżetu Gminy Skoki pomocy finansowej Województwu 
Wielkopolskiemu realizację zadania pn. „Wzmocnienie wojewódzkich kolejo-
wych przewozów pasażerskich na obszarze oddziaływania Aglomeracji Po-
znańskiej poprzez zwiększenie ilości połączeń kolejowych - dofinansowanie 
Poznańskiej Kolei Metropolitarnej (PKM)” w łącznej kwocie 470 053,37 zł, 
w tym:

a) w 2018 roku - 92 330,37 zł,
b) w 2019 roku - 186 733,00 zł,  
c) w 2020 roku - 190 990,00 zł.
6. Uchwałę nr XLV/347/2018 w sprawie ustanowienia pomników przy-

rody.
Ustanawia się pomnikami przyrody następujące obiekty:

1) Dąb szypułkowy, o obwodzie 697 cm i wysokości 16 m, usytuowany na 
działce o numerze ewidencyjnym 9164 - obręb geodezyjny Raczkowo 
(52.659812, 17.262517), oddział 597a, Leśnictwo Stawiany, Nadleśnictwo 
Durowo,

2) Dąb szypułkowy, o obwodzie 525 cm i wysokości 22 m, usytuowany na 
działce o numerze ewidencyjnym 9162 - obręb geodezyjny Raczkowo 
(52.664437, 17.251637), oddział 595k, Leśnictwo Antoniewo, Nadleśnic-
two Durowo,

3) Grab pospolity „Antoni”, o obwodzie 331 cm i wysokości 14 m, usytuowa-
ny na działce o numerze ewidencyjnym 9152 - obręb geodezyjny Rakojady 
(52.667050, 17.213142), oddział 585a, Leśnictwo Antoniewo, Nadleśnic-
two Durowo,

4) Sosna pospolita „Babcia”, o obwodzie 253 cm i wysokości 12 m, usytuowa-

INFORMACJA O DZIAŁALNOŚCI RADY MIEJSKIEJ  
GMINY SKOKI XLV sesja Rady Miejskiej

Informacje
o działalności Urzędu Miasta i Gminy Skoki
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nie koron drzew przy ulicach w mieście. Odpowiedzi udzielił Kierownik Re-
feratu Ochrony Środowiska Krzysztof Mańka, iż drzewa zostaną przycięte 
wiosną 2019. 

Wszystkie podjęte uchwały wraz z pozostałymi materiałami będącymi 
przedmiotem obrad sesji oraz z protokołem obrad znajdują się do wglą-
du zainteresowanych w Biuletynie Informacji Publicznej Gminy Skoki na 
stronie internetowej www.skoki.nowoczesnagmina.pl oraz w Urzędzie 
Miasta i Gminy Skoki na stanowisku ds. obsługi Rady i jej organów - po-
kój nr 10.

        
 Edmund Lubawy   

 

K O M U N I K A T !

Burmistrz Miasta i Gminy Skoki przypomina,

że 15 września 2018 r. minął termin płatności

III raty podatków: rolnego, leśnego i od nieruchomości.

Od sum niezapłaconych w wyżej wymienionym terminie,

zgodnie z Obwieszczeniem Ministra Finansów,

naliczane są odsetki za zwłokę.

Termin płatności IV raty w/w podatków za 2018 r.

upływa 15 grudnia 2018 r.

na na działce o numerze ewidencyjnym 9116 - obręb geodezyjny Kakulin 
(52.691259, 17.242104), oddział 548x, Leśnictwo Antoniewo, Nadleśnic-
two Durowo.
Omawianą uchwałą, na wniosek i za zgodą właściciela gruntów Nadleśnic-

twa Durowo, po uzgodnieniu z Regionalnym Dyrektorem Ochrony Środowi-
ska w Poznaniu, Rada ustanowiła pomnikami przyrody:

Równocześnie w uchwale ustalono zakazy jakie obowiązują w stosunku do 
obiektów uznanych za pomniki przyrody.

7. Uchwałę nr XLV/348/2018 w sprawie przyjęcia Programu współpracy 
Miasta i Gminy Skoki z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami, 
o których mowa w art.3 ust.3 ustawy z dnia 24 kwietnia 2003 r. o działal-
ności pożytku publicznego i o wolontariacie na rok 2019.

Uchwałą tą Rada przyjęła „Program współpracy Miasta i Gminy Skoki z or-
ganizacjami pozarządowymi oraz podmiotami, o których mowa w art.3 ust.3 
ustawy z dnia 24 kwietnia 2003 r. o działalności pożytku publicznego i o wo-
lontariacie na rok 2019.

W „Programie” określono cele, okres realizacji - czas od 01.01.2019 do 
31.01.2019 r. i wysokość środków przeznaczonych na jego realizację - 285 
000,00 zł oraz zasady i formy współpracy Gminy Skoki z organizacjami poza-
rządowymi i innymi podmiotami określonymi w ustawie. 

Jako priorytetowe zadania uznane zostały:
1. Zapewnienie pomocy hospicyjno-paliatywnej.
2. Organizacja zajęć sportowych dla dzieci, młodzieży i dorosłych.
3. Organizacja ogólnodostępnych imprez sportowych i sportowo-rekreacyj-

nych.
4. Organizacja wypoczynku letniego dla dzieci w formie kolonii, obozów, pół-

kolonii.
5. Organizacja zajęć sportowych, rekreacyjnych, plastycznych itp.
6. Zwiększenie uczestnictwa w życiu społecznym, aktywacji raz poprawa sta-

nu fizycznego i psychicznego seniorów.
8. Uchwałę nr XLV/349/2018 w sprawie przyjęcia Gminnego Programu 

Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych na rok 2019.
Omawianą uchwałą Rada uchwaliła priorytetowe cele i szczegółowe za-

dania Programu Rozwiązywania Problemów Alkoholowych w Gminie Skoki 
na rok 2019. Program ustala też podmioty mogące uczestniczyć w jego re-
alizacji, a więc: Gminną Komisję Rozwiązywania Problemów Alkoholowych, 
Ośrodek Pomocy Społecznej w Skokach, Komisariat Policji w Skokach, Szkoły 
i placówki oświatowe funkcjonujące na terenie Gminy, Świetlice w Skokach 
i na terenie Gminy, Punkt Informacyjno-Konsultacyjny w Skokach, FALCO-
-Przychodnia Medycyny Rodzinnej Marcin Sokół, HIPOKRATES-Zespół Ga-
binetów Lekarza Rodzinnego, Parafię Rzymsko-Katolicką p.w. Św. Mikołaja 
Biskupa w Skokach, Grupę Samopomocową AA „Mariola” w Skokach, Zespół 
Interdyscyplinarny ds. Przeciwdziałania Przemocy Domowej w Skokach, Bi-
bliotekę Publiczną w Skokach, Jednostki Ochotniczych Straży Pożarnych, 
Organizacje pozarządowe działające na terenie Gminy Skoki i Szkoły Nauki 
Jazdy.

Program określa też organizację pracy Gminnej Komisji Rozwiązywania 
Problemów Alkoholowych oraz Gminnego Koordynatora ds. Uzależnień i sys-
tem monitoringu i ewaluacji Programu. 

9. Uchwałę nr XLV/350/2018 w sprawie przyjęcia Gminnego Programu 
Przeciwdziałania Narkomanii.

Uchwałą tą Rada przyjęła Gminny Program Przeciwdziałania Narkomanii, 
w którym wyznacza priorytety i zadania w zapobieganiu i zwalczaniu narko-
manii i sposób ich realizacji. Program określa też partnerów do jego realizacji 
i sposób kontroli tej realizacji.

Rada wysłuchała też i przyjęła do wiadomości Informację Przewodni-
czącego Rady Miejskiej dotyczącej Analizy oświadczeń majątkowych rad-
nych Rady Miejskiej, Przewodniczącego Rady i Burmistrza oraz pracowni-
ków samorządowych za rok 2017.

W trakcie interperacji i zapytań radnych: 
- radny Wiesław Nowak zwrócił uwagę na zły stan chodnika łączącego ul. 

Kościelną z ul. Piaskową. Odpowiedzi udzielił kierownik Referatu Infrastruk-
tury Artur Nowakowski, iż chodnik ten jest na terenie prywatnym, najpierw 
musi być uregulowany stan prawny terenu.

- Przewodniczący Rady Zbigniew Kujawa wnosił o przycięcie i uformowa-
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Paczki dla dzieci z Miasta i  Gminy Skoki wydawane będą   
przy wyjściu z hali  za okazaniem wejściówki. 

Dzieci z gminy Skoki,  nieobecne w hali ,  będą  mog ły odebrać  paczki
w swoich miejscowościach poprzez so łtysów.  

Obowiązkowe wejściówki do odbioru
w sekretariacie Biblioteki Publicznej

w Skokach, ul.  Rogozińska 1B  
od 20 listopada 2018

Organizator: Biblioteka Publiczna w Skokach, ul. Rogozińska 1B, tel. 61 82 42 281, 798 824 520



 domowym osoby ubiegającej się o najem lokalu (np. zaświadczenie 
 z zakładu pracy, decyzja o przyznaniu emerytury lub renty, zaświadczenie 
 o wysokości dochodu w gospodarstwie rolnym, zaświadczenie z urzędu 
 skarbowego)
 d) orzeczenie o niepełnosprawności (jeśli osoba objęta wnioskiem takie 
 posiada).

Uwaga! Pierwszeństwo do zawarcia umowy najmu mają osoby, które 
zostały pozbawione lokalu mieszkalnego z powodu klęski żywiołowej, 
katastrofy, pożaru lub innych nieprzewidzianych zdarzeń losowych, za-
mieszkują w budynkach przeznaczonych do rozbiórki lub kapitalnego re-
montu lub zamieszkują wspólnie z osobą zaliczoną do znacznego stopnia 
niepełnosprawności. 

7. Miejsce i termin składania wniosków

Wnioski należy składać do 16 listopada 2018 roku do godziny 15:30 w se-
kretariacie Urzędu Miasta i Gminy w Skokach, ul. Ciastowicza 11, 62-085 
Skoki 

Burmistrz Miasta i Gminy Skoki 
Tadeusz Kłos 

Działając na podstawie przepisów ustawy z dnia 21 czerwca 2001 ro-
ku o ochronie praw lokatorów, mieszkaniowym zasobie gminy i o zmia-
nie kodeksu cywilnego (t.j. Dz.U. z 2016, poz. 1610 ze zm.) oraz Uchwały nr 
XXXVIII/293/2018 Rady Miejskiej Gminy Skoki z dnia 22 lutego 2018 roku 
w sprawie zasad wynajmowania lokali mieszkalnych wchodzących w skład 
mieszkaniowego zasobu Gminy Skoki (Dz. Urz. Woj. Wlkp. poz. 1808) 

podaję do publicznej wiadomości informację o wolnych lokalach wchodzą-
cych w skład mieszkaniowego zasobu gminy i ogłaszam nabór wniosków na 
przedmiotowe lokale.
1. Lokale mieszkalne o numerze 8, 9, 10 i 11 położone są na piętrze w bu-
dynku oznaczonym numerem 40 w Skokach, który znajduje się na działce 
1083/1, dla której Sąd Rejonowy w Wągrowcu prowadzi księgę wieczystą nr 
PO1B/00046198/8.
2. Informacje o lokalach:
  a) lokale mieszkalne
  b) najem na czas nieokreślony
  c) stan techniczny: bardzo dobry
  d) powierzchnia użytkowa lokalu: 45,89 m²
  e) każdy lokal składa się z pokoju z aneksem kuchennym o pow. 22,64 m²,  
 pokoju o pow. 12,29 m², łazienki z wc o pow. 4,96 m²,holu o pow. 3,96 m² 
  i wiatrołapu o pow. 2,04 m²
3. Ogrzewanie centralne etażowe (piec gazowy znajduje się w lokalu).
4. Opłaty:
  a) miesięczny czynsz najmu lokalu mieszkalnego: 224,86 zł
  b) opłaty za wodę i ścieki rozliczane według wodomierza na podstawie 
  umowy zawartej pomiędzy najemcą a dostawcą wody
  c) opłaty za energię rozliczane według licznika na podstawie umowy
  zawartej pomiędzy najemcą a dostawcą energii
  d) opłaty za gaz przewodowy rozliczane według licznika na podstawie 
 umowy zawartej pomiędzy najemcą a dostawcą gazu
  e) Opłata za odpady wg złożonej deklaracji 
5. Uprawnionymi do zawarcia umowy najmu lokalu na czas nieoznaczony 

są wnioskodawcy, którzy spełniają kryterium dochodowe a ich warunki 
zamieszkiwania kwalifikują się do poprawy. 

KRYTERIUM DOCHODOWE:
1) w gospodarstwie domowym jednoosobowym dochód nie może przekro-

czyć 150% kwoty najniższej emerytury tj. 1 544,70 zł miesięcznie
2) w gospodarstwie domowym wieloosobowym dochód nie może przekro-

czyć 90% kwoty najniższej emerytury na jednego członka gospodarstwa 
domowego, tj. 926,82 zł na osobę miesięcznie 

KRYTERIUM KWALIFIKUJĄCE SIĘ DO POPRAWY: 
1) zamieszkiwanie w gospodarstwie jednoosobowym, w którym powierzch-

nia łączna pokoi jest mniejsza niż 10 m², lub
2) zamieszkiwanie w gospodarstwie wieloosobowym, w którym na jednego 

członka gospodarstwa przypada mniej niż 5 m² powierzchni łącznej pokoi, 
lub 

3) zamieszkiwanie w gospodarstwie jednoosobowym osoby zaliczonej do 
znacznego stopnia niepełnosprawności, w którym powierzchnia łączna po-
koi jest mniejsza niż 15 m², lub

4) zamieszkiwanie w gospodarstwie wieloosobowym wspólnie z osobą za-
liczoną do znacznego stopnia niepełnosprawności, w którym na jednego 
członka gospodarstwa przypada mniej niż 10 m² powierzchni łącznej pokoi.

6. Wymagane dokumenty:
 a) wniosek zawierający dane osoby ubiegającej się o najem lokalu oraz 
 osób objętych wnioskiem wraz z opisem aktualnej sytuacji majątkowej,  
 życiowej, zdrowotnej i materialnej, w tym określenie miejsca i warunków  
 zamieszkiwania (wniosek do pobrania w urzędzie) 
 b) deklaracja o wysokości dochodów członków gospodarstwa domowego 
 z ostatnich pełnych trzech miesięcy kalendarzowych poprzedzających 
 datę złożenia wniosku
 c) dokumenty potwierdzające dochody osiągane w gospodarstwie 

Informacje
o działalności Urzędu Miasta i Gminy Skoki

Rusza nabór wniosków na mieszkania komunalne 
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Na ul. Polnej w Skokach firma „ODNOWA” Modlibowscy gromadzi materia-
ły do budowy kanalizacji deszczowej na tej ulicy. W ramach zadania zostanie 
wybudowane 640 m rurociągów kanalizacyjnych do zbierania wód deszczo-
wych z pasa drogowego przy budynkach socjalnych i nowym bloku komunal-
nym. Kolektor deszczowy zostanie zakończony separatorem zintegrowanym 
z osadnikiem z wylotem wód do rzeki Mała Wełna. Przepustowość separato-
ra umożliwi oczyszczenie wód z omawianej ulicy i w dalszej kolejności z te-
renów sąsiednich dróg, które będą utwardzone. Realizacja tego zadania sta-
nowi przygotowanie infrastruktury pod budowę w przyszłości nawierzchni 
bitumicznej na ulicy Polnej w Skokach. Postępowanie przetargowe, mające 
na celu wyłonienie wykonawcy robót, cieszyło się dużym zainteresowaniem 
potencjalnych wykonawców. Zostało złożonych 7 ofert z cenami wynoszący-
mi od 549 777,70 zł do kwoty 822 772,30 zł. Zakończenie prac wyznaczono 
w zawartej umowie na połowę grudnia br.

        
  Adam Zdanowski

Dotacja na sprzęt dla OSP 
Gmina Skoki, po pozytywnym rozpatrzeniu złożonego wniosku, uzyska-

ła dofinansowanie z Ministerstwa Sprawiedliwości na zadanie pn. „Dopo-
sażenie Ochotniczych Straży Pożarnych z terenu Gminy Skoki w sprzęt 
ratowniczy”. Kwota dotacji to 31 194,90 zł udział własny Gminy w tym za-
daniu wynosi 315,10 zł.

28.09.2018 r. w siedzibie Komendy Wojewódzkiej Państwowej Straży Po-
żarnej w Poznaniu Burmistrz Miasta i Gminy Skoki Tadeusz Kłos oraz Skarb-
nik Gminy Aleksandra Kamińska podpisali stosowną umowę.

Pozyskane środki zosta-
ną przeznaczone na zakup 
m.in. w pełni wyposażonych 
zestawów medycznych, de-
fibrylatora, pilarek, latarek 
oraz bosaków dielektrycz-
nych. Sprzęt zostanie prze-
kazany według zapotrze-
bowania jednostkom OSP z 
terenu gminy Skoki.

   
    
  Kinga Pilna

Jeszcze kilka inwestycji do 
zrealizowania i zakończenia 

W Potrzanowie trwają prace związane z przebudową ulicy Włókna. 
W pierwszej kolejności realizowane są roboty ziemne związane z poszerze-
niem pasa drogowego i budową odwodnienia drogi, poprzez system rurocią-
gów drenarskich o długości 357 m. W dalszej kolejności nawierzchnia drogi 
zostanie utwardzona kruszywem kamiennym o grubości 20 cm. Prace wyko-
nuje Przedsiębiorstwo Budowlano-Drogowe z miejscowości Cieśle za kwotę 
516 029,49 zł. Druga w kolejności oferta została wyceniona na kwotę 1 337 
564,77 zł. W tym roku jest realizowany I etap budowy polegający na wyko-
naniu podbudowy kamiennej, na której w dalszej kolejności zostanie ułożo-
na nawierzchnia bitumiczna. Cały odcinek drogi posiada długość ok. 800 m.   

W wyniku pozyskanych oszczędności przetargowych z innych zadań inwe-
stycyjnych, pozyskano środki finansowe na wykonanie nakładki bitumicz-
nej na istniejącej nawierzchni drogi w Potrzanowie od ul. Stare Potrzano-
wo do ul. Włókna (Pałac). Stara, zużyta technicznie nawierzchnia asfaltowa 
drogi zostanie przykryta 5 cm warstwą masy asfaltowej. Otwarcie ofert prze-
targowych zaplanowano na dzień 17 października br. Przewidziany do re-
montu odcinek drogi ma długość ponad 1 km, a wykonanie prac winno nastą-
pić do końca listopada br.

Za kilka dni prawie 70 energooszczędnych opraw oświetleniowych LED 
o mocy 60 W oświetli ulice na terenach zabudowy mieszkaniowej w pół-
nocno-wschodniej części miasta Skoki. Aktualnie dobiegają końca prace 
związane w wykonywaniem wykopów pod kabel energetyczny zasilający lam-
py, którego ułożono ponad 3 km. Gmina Skoki, jako inwestor zadania, dokona-
ła już wszelkich formalności związanych z zamontowaniem liczników prądu, 
co pozwoli uruchomić nową instalację. Wykonawcą zadania jest zakład 
ENERGO-TELE z miejscowości Dalki za kwotę 290 646 zł. 
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Budynek komunalny gotowy

 W połowie września dokonano pozytywnego odbioru technicznego no-
wo wybudowanego budynku komunalnego w Skokach przy ulicy Polnej. 
Przetarg na realizację inwestycji wygrała firma Odnowa Modlibowscy 
Spółka Jawna ze Skoków kwotą 1 981 320,00 zł jako najtańsza spośród 3 
złożonych ofert.

Gmina Skoki pozyskała dofinansowanie w wysokości 35% kosztów kwali-
fikowalnych na ten cel z Banku Gospodarstwa Krajowego. W wyniku inwe-
stycji powstał budynek z 12 lokalami mieszkalnymi, o łącznej powierzchni 
użytkowej 606,76 m2 - dziesięć lokali 2 pokojowych, dwa 3 trzypokojowe. 

Inwestycja objęła wykonanie „pod klucz” niepodpiwniczonego, wieloro-
dzinnego, piętrowego budynku mieszkalnego z nieużytkowym poddaszem 
o konstrukcji murowanej, dwuwarstwowej z pustaków ceramicznych. Dach 
drewniany pokryty blachodachówką. Budynek wyposażony został w instala-
cje wod.-kan. i c.o. Źródłem ciepła będzie 12 pieców na gaz ziemny.

Do budynku wykonawca wykonał przyłącze kanalizacyjne oraz wodocią-
gowe. W ramach budowy wykonany został chodnik wraz z miejscami parkin-
gowymi.

Ruszyła procedura naboru wniosków za najem. Zasady wynajmowania 
lokali określa Uchwała nr XXXVIII/293/2018 Rady Miejskiej Gminy Skoki 
z dnia 22 lutego 2018. 

Karolina Stefaniak 

Niecodzienni goście

10 października mieliśmy niecodzienną, niezapowiedzianą lecz bardzo 
miłą wizytę.  Do Urzędu w Skokach przyszło dwóch młodych Żydów, którzy 
przyjechali tu z Izraela. Betzalel Cohn z kolegą Aryeh Broth przyjechał tu spe-
cjalnie, gdyż w Skokach ponad 150 lat temu żyła jego rodzina. Pracownicy 
Urzędu Karolina Stefaniak i Witold Bzdęga wraz z Iwoną Migasiewicz zabrali 
ich w miejsce, gdzie kiedyś w Skokach stała synagoga oraz odrestaurowany 
cmentarz żydowski w Skokach. 

Karolina Stefaniak 

Mała infrastruktura 
turystyczna w Rejowcu

  
Aby podnieść walory turystyczne Rejowca (przecinają się tam najważ-

niejsze szlaki turystyczne w naszym rejonie) i dać mieszkańcom miejsce 
do integracji oraz aby ładnie zagospodarować teren, gmina Skoki zreali-
zowała projekt pod nazwą: „Zagospodarowanie działki nr 29 w Rejowcu 
w celu stworzenia miejsca integracji lokalnej społeczności”.  

Inwestycja dofinansowana została w kwocie 112 500,00 zł ze środków Unii 
Europejskiej w ramach Programu Operacyjnego „Rybactwo i Morze” za po-
średnictwem Stowarzyszenia Lokalna Grupa Rybacka „7 RYB”.

 
W ramach zadania wykonano następujące prace:
• odkrzaczenie całego terenu (0,54 ha);
• rekultywacja istniejącego stawu wiejskiego o powierzchni 3 537,00 m² 

polegająca na usunięciu warstwy namułów z wbudowaniem w skarpy 
oraz odbudowie istniejącej drewnianej zastawki o wysokości piętrzenia 
80 cm;

• budowa drewnianej wiaty rekreacyjnej pokrytej gontem papowym 
na deskowaniu,

• budowa powierzchni użytkowej 21,24 m² , wysokości 3,65 m wyposażo-
nej w dwa stoły zespolone z ławkami i grill; 

• wykonanie utwardzenia terenu kostką betonową gr. 8 cm o łącznej 
powierzchni 256,16 m²

• montaż lampy solarnej - 1 szt.;
• montaż ławki parkowej z oparciem - 1 szt.;
• montaż koszy ulicznych betonowych - 2 szt.;
• montaż stojaków rowerowych poczwórnych - 4 szt.;
• wykonanie trawników.

Kolejne progi zwalniające
Uspokojenie ruchu drogo-
wego to temat, którym od 
pewnego czasu zajmuje się 
gmina Skoki. Kolejne progi 
zwalniające zostały zamon-
towane w Skokach na wnio-
sek radnych i po konsultacji 
z mieszkańcami. 3 progi za-
montowano na ul. Polnej, 
a 1 na ul. Mickiewicza.  

Karolina Stefaniak 

Informacje
o działalności Urzędu Miasta i Gminy Skoki
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Czas uroczystego podsumowania przypadł na 14 września 2018 roku, 
w lokalu „Stary Fortepian” w Skokach. Warto zaznaczyć, że wśród laure-
atów mamy dwóch właścicieli ogrodów debiutujących w konkursie. „Podium” 
przedstawia się następująco:

I miejsce - Anna Wieczorek (Pawłowo Skockie),
II miejsce - Dawid Kruś (Sławica),
III miejsce - Agnieszka i Tomasz Herkt (Skoki).

Wszyscy uczestnicy konkursu otrzymali pamiątkowe dyplomy i nagrody 
rzeczowe, wśród których można było znaleźć m.in.: nożyce do żywopłotów, 
węże ogrodowe, donice ozdobne czy podkaszarki. 

Gratulujemy wszystkim i kierujemy wyrazy uznania. Pokazali Państwo 
swoją pasję, która oprócz tego, że tworzy coś pięknego, wymaga wiele pracy 
i wysiłku. 

Aleksandra Frankowska

„Sprzątanie Świata 2018”

W dniach 21-26 września na terenie gminy Skoki, odbyła się akcja 
„Sprzątanie Świata 2018”. Projekt o którym mowa, to przede wszystkim 
wspólna i jakże ważna lekcja poszanowania środowiska oraz otaczającego 
nas świata. Jej celem jest podnoszenie świadomości ekologicznej miesz-
kańców, jak również promowanie oraz inicjowanie działań na rzecz ochro-
ny przyrody, dzięki którym zmniejszy się negatywny wpływ na ekosystem.

Organizatorem był burmistrz Miasta i Gminy Skoki, a do akcji przystąpili: 
uczniowie Szkoły Podstawowej im. Adama Mickiewicza w Skokach, Stowa-
rzyszenia Edukacyjnego „Tęcza” oraz Młodzieżowego Ośrodka Wychowaw-
czego im. Janusza Korczaka w Antoniewie, harcerze z 7. Skockiej Drużyny 
Harcerskiej „Hyce”, a także Polski Związek Wędkarski 120 Skoki oraz Koło 
Wędkarskie „Troć”. O poprawę stanu środowiska zadbali także przedstawi-
ciele Rodzinnych Ogrodów Działkowych „Jedność” w Skokach, „Semafor” 
w Szczodrochowie oraz „Morena” w Potrzanowie, a także reprezentanci so-
łectw z terenów gminnych Glinna, Lechlina, Kuszewa, Roszkowa, Brzeźna, 
Kakulina, Sławicy i Chociszewa. W tym roku do akcji włączyli się również pra-
cownicy Urzędu Miasta i Gminy w Skokach.

W ramach wspólnych działań zebrano dziesiątki worków najróżniejszych 
odpadów z lasów, terenów zielonych usytuowanych wzdłuż tras komunika-
cyjnych, otoczenia placówek oświatowych oraz miejsc rekreacji i wypoczyn-
ku na terenie naszej gminy. Na ten cel Urząd przekazał zainteresowanym aż 
530 sztuk worków oraz 1 170 jednorazowych rękawic. 

Podsumowując trwającą kilka dni proekologiczną inicjatywę „Sprzątanie 
Świata 2018” należy stwierdzić, że ilość porzuconych odpadów na terenie na-
szej Gminy niestety wzrasta rokrocznie. Pamiętajmy, że celem tej i podobnych 
akcji jest nie tylko przeprowadzenie jednorazowego zrywu, uświadomienia 
jak wielki wpływ, jako ludzie, mamy na środowisko, ale przede wszystkim 
zwrócenie uwagi na istniejące problemy ekologiczne, które powinny wzbu-
dzić społeczną odpowiedzialność za środowisko i życie następnych pokoleń. 

Wszystkim uczestnikom czynnie biorącym udział w akcji „Sprzątanie Świa-
ta 2018” Burmistrz Miasta i Gminy Skoki składa serdeczne podziękowania.

Joanna Osiecka 

60 lat razem na dobre i na złe

 W jednym z ostatnich słonecznych i ciepłych dni tego wyjątkowo pięk-
nego lata, w czwartek 20 września, burmistrz Tadeusz Kłos wraz z Kierow-
nikiem Urzędu Stanu Cywilnego Joanną Wolicką-Przywarty odwiedzili 
państwo Annę i Idziego Drewsów w ich domu. Małżonkowie właśnie tego 
dnia obchodzili 60. rocznicę zawarcia związku małżeńskiego i jak wspomi-
nali, to był równie piękny i słoneczny dzień. 

Z tej okazji Jubilaci usłyszeli życzenia pomyślności oraz dostali bukiet 
kwiatów i drobny upominek. Spotkanie przebiegło w miłej i ciepłej atmosfe-
rze. Rodzicom towarzyszyła córka Alicja i syn Roman z żoną Dorotą. W spo-
tkaniu wzięli udział także członkowie OSP w Skokach, prezes Piotr Kaczma-
rek i wiceprezes Jan Kaczorowski.

Szanownym Jubilatom serdecznie gratulujemy pięknego Jubileuszu i ży-
czymy zdrowia, szczęścia oraz wszelkiej pomyślności na następne lata życia.

Konkurs „Piękna i Zielona 
Gmina 2018” rozstrzygnięty

Piękne, przydomowe ogrody rzutują na atrakcyjność danej miejscowo-
ści, a tym samym wpływają korzystnie na wizerunek całej gminy. Dlatego 
cennym wydarzeniem jest konkurs „Piękna i Zielona Gmina”, który od wie-
lu lat organizowany jest przez Burmistrza Tadeusza Kłosa.

Na zaproszenie do udzia-
łu w plebiscycie na najład-
niejszy ogród odpowiedziało 
w tym roku 28 właścicieli nie-
ruchomości (10 z terenu gmi-
ny i 18 z miasta).

W jedyny deszczowy ty-
dzień tego lata, komisja kon-
kursowa złożona z pracow-
ników Urzędu, miała okazję 
przyjrzeć się i ocenić zgłoszo-
ne do plebiscytu ogrody. Kiep-
ską pogodę wynagrodziły 
przepiękne widoki. Kolorowe 
kwiaty i uformowane krzewy, 
oczka wodne, altany, zadbane 
trawniki - to tylko niektóre 
z elementów ogrodów cieszą-
cych oczy komisji.

Jak co roku ocena była bardzo trudna, gdyż każdy ogród jest niepowtarzal-
ny, tworzony z pasją i zaangażowaniem przez właścicieli. Pod uwagę brano 
m.in.: różnorodność nasadzeń, wkład pracy własnej, funkcjonalność nieru-
chomości, oryginalność, zagospodarowanie posesji oraz ogólne wrażenie es-
tetyczne. 
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Informacje
o działalności Urzędu Miasta i Gminy Skoki

Wsparcie seniorów „TWÓJ CZAS”
W Gminie Skoki w latach 2018-2020 realizowane będą zadania w ramach projektu „TWÓJ CZAS w 7 gminach powiatu wągrowieckiego. Komplekso-

wy program usług opiekuńczych dla niesamodzielnych osób starszych i ich opiekunów faktycznych”, prowadzonego przez firmę Centrum Kompetencji 
Grupa Szkoleniowo-Doradcza A. Gawrońska sp. j., Wielkopolskie Stowarzyszenie Wolontariuszy „Hospicjum Domowe”, oraz samorządy powiatu wągro-
wieckiego, w tym Gminę Skoki. 

Mieszkańcy gminy otrzymają różnorodne wsparcie, dostosowane do ich sytuacji społecznej i zdrowotnej, oraz deklarowanych potrzeb. Zostanie nim objętych 
70 niesamodzielnych osób starszych zamieszkałych na obszarze gminy Skoki, a także osoby na co dzień opiekujące się nimi, tzw. opiekunowie faktyczni. Dla każ-
dego z uczestników utworzony zostanie indywidualny plan wsparcia.

W ramach inwestycji realizowane będą projekty:

• usług opiekuńczych w miejscu zamieszkania z których będą mogły skorzystać osoby niesamodzielne. Usługi będą realizowane przez wykwalifikowane 
opiekunki, odwiedzające seniorów przez pięć dni w tygodniu (oraz w ograniczonym zakresie także w soboty i niedziele), pomagając im w codziennych czyn-
nościach i tym samym częściowo odciążając ich bliskich. Osoby tego potrzebujące będą mogły również skorzystać z wizyt fizjoterapeuty, który pomoże im 
w utrzymaniu bądź poprawieniu sprawności fizycznej. Dla podopiecznych mieszkających samotnie dostępny będzie także system opieki zdalnej - bransolet-
ka umożliwiająca w sytuacji zagrożenia połączenie z centrum wsparcia medycznego, opiekunem z ramienia projektu lub osobą bliską.

• fizykoterapia i Klub Seniora - wsparcie realizowane poza domem. Fizykoterapia będzie oferowała podopiecznym zajęcia rehabilitacyjne w zakresie do 20 
godzin na osobę w ramach przyznanego pakietu usług. Świadczone będzie ono przez wykwalifikowanego fizjoterapeutę, z użyciem nowoczesnego sprzętu 
do różnych metod fizykoterapii. Oprócz tego w Centrum możliwe będą konsultacje i zajęcia dla opiekunów osób starszych, którzy uzyskają pomoc w co-
dziennym wspieraniu swoich najbliższych. 

• spotkania w Klubie Seniora będą się odbywać raz na dwa tygodnie i oferować osobom starszym ośmiogodzinny pobyt, wypełniony różnorodnymi zajęcia-
mi. Będzie to okazja do realizacji swojej kreatywności, ćwiczenia umysłu, nauczenia nowych umiejętności, uzyskania wsparcia w codziennych problemach 
i co najważniejsze - spotkania z innymi seniorami a także nowymi osobami, zaangażowanymi w prowadzenie zajęć. Dla wszystkich uczestników zapewniony 
będzie dojazd oraz wyżywienie w czasie pobytu w Klubie. 

• Mieszkanie Wspomagane. Część uczestników projektu będzie mogła także skorzystać z tzw. Mieszkania Wspomaganego, które znajduje się na terenie 
Ośrodka Rehabilitacyjno-Wypoczynkowego „Wielspin” w Wągrowcu. Seniorzy przebywają tam w dostosowanym do ich potrzeb domu i znajdują się pod 
profesjonalną i życzliwą opieką. Będzie to dla nich możliwość siedmiodniowego wyjazdu poza rodzinną miejscowość, pobytu w przyjaznym otoczeniu, spo-
tkania nowych osób, uczestniczenia w rehabilitacji i zajęciach, które wzmocnią ich w radzeniu sobie z codziennymi problemami. Wyjazd ten będzie też oka-
zją do odpoczynku dla ich opiekunów, którzy przez ten tydzień nie będą musieli martwić się o dobrostan swoich bliskich.

Udział w projekcie jest finansowany ze środków Europejskiego Funduszu Społecznego, a co za tym idzie całkowicie bezpłatny. Zapisy na poszczególne usługi 
możliwe są u koordynatora – Centrum Kompetencji Grupy Szkoleniowo-Doradczej A. Gawrońska sp.j., zaś osobą zawiadującą działaniami na obszarze Gminy 
Skoki jest pan Włodzimierz Naumczyk. Informacje na temat projektu są dostępne na stronie internetowej http://centrum-kompetencji.pl/ bądź pod numerem 
telefonu 572 225 514.
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Skocki cmentarz żydowski oficjalnie upamiętniony
Poniedziałek 17 września 2018 br. wpisał się w historię Skoków doniosłym wydarzeniem, jakim było odsłonięcie pomnika upamiętniającego miejsco-

wy cmentarz żydowski. Na zaproszenie burmistrza Tadeusza Kłosa przybyli dostojni goście: Naczelny Rabin Polski-Michael Schudrich, ks. abp senior-Henryk 
Muszyński, rabin Gminy Wyznaniowej Żydowskiej w Warszawie-Oriel Zaretsky, konsul generalny Federacji Rosyjskiej-Ivan Kosonogov, w imieniu Wojewo-
dy Wielkopolskiego-dyrektor Gabinetu Wojewody Michał Dembiński, Wielkopolski Wojewódzki Konserwator Zabytków-Jolanta Goszczyńska, wicemarsza-
łek Województwa Wielkopolskiego-Wojciech Jankowiak, w imieniu Starosty Poznańskiego-członek Zarządu Powiatu Poznańskiego Piotr Zalewski, Starosta 
Wągrowiecki-Tomasz Kranc, wiceprezes Zarządu Okręgu Poznań Światowego Związku Żołnierzy AK-Henryk Józefowski, wiceprzewodnicząca Związku Gmin 
Wyznaniowych Żydowskich w RP-Alicja Kobus, autor projektu pomnika-prof. dr hab. Janusz Marciniak wraz z małżonką, Rektor Uniwersytetu Artystycznego 
w Poznaniu-prof. dr hab. Wojciech Hora, dziekan dekanatu goślińskiego-ks. Sławomir Jessa, proboszcz parafii pw. św. Mikołaja Biskupa w Skokach-ks. Karol Ka-
czor, radni Rady Powiatu Wągrowieckiego oraz Rady Miejskiej Gminy Skoki, wójt Gminy Mieścisko-Andrzej Banaszyński wraz z przewodniczącą Rady Elżbietą 
Kapczyńską, prezes Iwona Migasiewicz wraz z członkami Towarzystwa Miłośników Miasta Skoki i Ziemi Skockiej (TMMSiZS), poczty sztandarowe i reprezen-
tanci miejscowych szkół, organizacji i stowarzyszeń oraz mieszkańcy, przyjaciele i sympatycy Skoków.

Uroczystość rozpoczęła się o godzinie 13:00 w sali Urzędu Miasta i Gminy Skoki. W imieniu gospodarza uroczystości dostojnych gości powitał prowadzący 
spotkanie Artur Pokorzyński.

Jako pierwszy zabrał głos burmistrz Tadeusz Kłos, inicjator upa-
miętnienia cmentarza, dziękując gościom za obecność w tym waż-
nym dla miasta i gminy dniu. Podziękowania skierował również do 
osób zaangażowanych w realizację budowy pomnika. Podzielił się 
też osobistym wspomnieniem z czasów, kiedy na skockim kirkucie 
próbowano urządzić miejski park.

Naczelny Rabin Polski Michael Schudrich, zwracając się do ze-
branych, zwrócił uwagę, że uroczystość w Skokach przypadła na 
czas pomiędzy bardzo ważnymi dla judaizmu świętami - rozpo-
czętym właśnie nowym rokiem żydowskim Rosz ha-Szana 5777, 
a dniem pojednania i pokuty Jom Kipur. Na zakończenie swojego 
wystąpienia stwierdził, iż w Skokach pokazano, że nawet to, co wy-
dawać by się mogło niemożliwe, stało się możliwe. Cmentarz ży-
dowski został upamiętniony.

Ksiądz senior abp Henryk Muszyński odczytał list od Prymasa 
Polski ks. abpa Wojciecha Polaka. 

W swojej wypowiedzi odwołał się do słów papieża Polaka św. 
Jana Pawła II, który podczas wizyty w Kaliszu (1997) powiedział:  
„…O (…) wspólnej przeszłości mówią również cmentarze żydow-
skie, których jest wiele na polskiej ziemi. (…) Są to miejsca o szcze-
gólnie głębokiej wymowie duchowej, eschatologicznej i historycz-

nej zarazem. Niech te miejsca łączą Polaków i Żydów, bo przecież wspólnie czekamy dnia Sądu i Zmartwychwstania.(…)”
Słowa wdzięczności skierowała do burmistrza i radnych miejskich Alicja Kobus, 

podkreślając serdeczną i owocną współpracę przy realizacji tego przedsięwzięcia.
Głos zabrali również: Michał Dembiński, Wojciech Jankowiak, Ivan Kosonogov, 

Wojciech Hora i ks. Karol Kaczor.
Kolejnym punktem programu był odczyt pt. „Ślady historii Żydów w Skokach”. 

Na podstawie dokumentów, literatury i relacji naocznych świadków przygotowała 
go i wygłosiła prezes TMMSiZS Iwona Migasiewicz.

Symbolikę pomnika objaśnił jego twórca prof. Janusz Marciniak, mówiąc: „Be-
tonowa gwiazda Dawida wypełniona kamieniami to symbol pamięci o ludziach 
pochowanych na tym cmentarzu. Pomnik ma prostą formę. Chciałabym, aby miał 
dobry wpływ na myśli ludzi odwiedzających cmentarz oraz uzmysławiał im, że dla 
wyznawców judaizmu cmentarz jest miejscem świętym. Pomnik podkreśla memo-
ratywny charakter tego miejsca i znaczenie pamięci dla zachowania pamięci mię-
dzy żywymi i zmarłymi”.

Zebrani w sali mogli też obejrzeć miniwystawę wykonaną przez Małgorzatę Za-
ganiaczyk z materiałów, które posiada TMMSiZS.

Drugą część uroczystości zorganizowano na cmentarzu, dokąd w asyście pocztów sztandarowych udali się uczestnicy tego wydarzenia. Tam zgromadzili się 
również mieszkańcy naszego miasta. Na początku rabini odśpiewali kadisz-modlitwę za zmarłych, a dziekan odczytał Psalm 130. Następnie uczniowie Szkoły 
Podstawowej w Skokach przygotowani przez Dorotę Mrozińską odczytali 138 znanych nazwisk osób pochowanych na tym cmentarzu. Po apelu pamięci ucznio-
wie, zgodnie z tradycją obowiązującą w judaizmie, położyli na pomniku kamyki i znicze. Podobnie uczynili pozostali, w tym członkowie poznańskiej gminy ży-
dowskiej. Złożono też kwiaty.

W pamięci obecnych na uroczystości zostanie z pewnością wiele obrazów, myśli, wrażeń i słów, które wywołała ta niecodzienna uroczystość. Pamiątką tego 
wydarzenia jest również okolicznościowa publikacja, w której zamieszczono wypowiedzi kilku osób, między innymi prof. Krzysztofa Wodiczki, dyrektora progra-
mu Sztuka, Projektowanie i Domena Publiczna, Graduate School of Design, Harvard University, który powiedział: „Jestem głęboko wzruszony, moralnie wzmoc-
niony i jednocześnie pełen uznania dla mieszkańców Skoków, władz miasta, artysty i wszystkich twórców pomnika - za tak symbolicznie wymowny i piękny 
w swojej etycznej świadomości i przesłaniu akt i czyn pamięci (…)”.

Iwona Migasiewicz 
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Powstanie nowa 
studnia głębinowa

Zakład Wodociągów i Kanalizacji w Skokach 1 lipca rozstrzygnął prze-
targ na budowę awaryjnej studni głębinowej w Jabłkowie. Planowana 
studnia o głębokości 147 mb powstanie w tej samej warstwie wodonośnej 
co dotychczasowa studnia, a jej zadaniem będzie zapewnienie stałego do-
pływu wody do sieci wodociągowej w razie awarii dotychczasowej studni. 

Na ogłoszony przez Zakład przetarg wpłynęły 3 oferty, przy czym najdroż-
sza z nich, złożona przez Spółdzielnię Socjalną „Studnie” opiewała na 516 
000,00 zł. Najtańszą ofertę, na 289 818,12 zł złożył Zakład F.U.P.H. Karol 
Płaczek, z którym inwestor - Zakład Wodociągów zawarł umowę o budowę 
studni w terminie do 15 grudnia 2018 r.      

        
Edmund Lubawy

 

50 lat „Na dobre i na złe”, 
czyli  ZŁOTE JUBILEUSZE 
MAŁŻEŃSTWA

Augustyn i Genowefa Szymańscy, Mieczysław i Zofia Bień, Kazimierz 
i Joanna Stasieczkowie oraz Jan i Janina Kochańscy w I półroczu 1968 ro-
ku znajdowali się wśród wielu młodych ludzi, którzy w różnych Urzędach 
Stanu Cywilnego zawarli związki małżeńskie i założyli rodziny. 

Dzisiaj, po 50 latach, łączy ich to, że wszyscy są mieszkańcami Miasta i Gmi-
ny Skoki, które od lat stały się ich Małą Ojczyzną. Wszyscy należą też do tych 
nielicznych, którym dzięki Opatrzności, ale i dzięki miłości i zrozumieniu oraz 
wzajemnemu szacunkowi, pokonując różne przeszkody dnia codziennego, 
udało się wytrwać w związkach i w stosunkowo dobrym zdrowiu dożyć Zło-
tych Jubileuszy Małżeństwa. Bo przecież ich obecne Złote Gody to podsu-
mowanie i ukoronowanie związku, które poprzedziło wspólne przeżycie po-
nad 18 250 dni i nocy, wśród których były zarówno dni radosne, jak i pełne 
smutku, goryczy oraz troski i zmartwień o swój los oraz o los swych dzieci 
i wnuków. 

Nasi Jubilaci uroczystości jubileuszowe w stosownym czasie obchodzili 
w gronie rodziny i przyjaciół, a w dniu 9 października 2018 r. na zaproszenie 
Burmistrza Tadeusza Kłosa przybyli do Sali Ślubów skockiego Urzędu Stanu 
Cywilnego, by uczestniczyć w uroczystości udekorowania Ich przyznanym 
przez Prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej Andrzeja Dudę Medalem „Za 
Długoletnie Pożycie Małżeńskie”.

Przybyłych dostojnych gości w imieniu Burmistrza i swym własnym ser-
decznie i ciepło powitała Kierownik Urzędu Stanu Cywilnego Joanna Wo-
licka-Przywarty. Z kolei Burmistrz podziękował Im za Ich codzienny trud 

Nowe oblicze 
ulicy Zamkowej

Od miesiąca sierpnia poruszający się ulicą Zamkową napotykają na 
trudności spowodowane pracami związanymi z przebudową urządzeń ko-
munalnych i nawierzchni. Na pocieszenie możemy jedynie powiedzieć, że 
tak jak wszystko co złe kiedyś się kończy, tak też jeszcze w miesiącu paź-
dzierniku nastąpi zakończenie prowadzonych robót i dotychczasowe pro-
blemy pójdą w zapomnienie.

Nasza ulica Zamkowa jest drogą powiatową zarządzaną przez Starostwo 
Powiatowe i zgodnie z obowiązującym prawem winna być utrzymywana i mo-
dernizowana przez powiat, którego budżet obciążony między innymi obo-
wiązkiem utrzymania szkolnictwa średniego i szpitala powiatowego nie jest 
w stanie utrzymywać i modernizować wszystkich podległych mu dróg. Dla-
tego biorąc pod uwagę fakt, że zamieszkują przy niej mieszkańcy Skoków, Ra-
da Miejska Gminy Skoki, podobnie jak to już robiła w przypadku innych dróg 
tego typu (ul. Rakojedzka i ul. Parkowa) ustosunkowała się pozytywnie do 
wniosku Starostwa w sprawie partycypacji Gminy Skoki przy przebudowie tej 
drogi. Partycypacja Gminy w wysokości 500 000,00 zł, przy ogólnym koszcie 
przebudowy ul. Zamkowej wynoszącym 1 071 052,25 zł pozwoliła Starostwu 
na ogłoszenie przetargu i wybór wykonawcy robót. W rezultacie wykonawca 
- Przedsiębiorstwo Budowlano-Drogowe z miejscowości Cieśle koło Rogoź-
na - przystąpił do realizacji zadania, w ramach którego dokonuje modernizacji 
i rozbudowy kanalizacji deszczowej oraz budowy chodników i ułożenia nowej 
nawierzchni bitumicznej.

Niezależnie od w/w robót, a równolegle z nimi, na ul. Zamkowej wykony-
wane są też prace związane z przebudową podległej Zakładowi Wodociągów 
i Kanalizacji w Skokach sieci wodociągowej. Zgodnie z planem moderniza-
cji sieci wodociągowej i wymiany rur azbestowo-cementowych na rury PCV 
w ramach prac przygotowawczych, już w m-cu sierpniu na zlecenie Zakładu 
Wodociągów, Zakład Instalacji Sanitarnych z Bliżyc wykonał pod ul. Zamko-
wą 6 przejść z rur ochronnych pod przyłącza wodociągowe.

Równocześnie w dniu 12 września nastąpiło ostateczne rozstrzygnięcie 
ogłoszonego przez Zakład Wodociągów przetargu na przebudowę sieci wo-
dociągowej w ulicach Wągrowieckiej i Zamkowej z równoczesnym wykona-
niem przyłączy wodociągowych przy ul. Zamkowej. W związku z wycofaniem 
się z umowy firmy, która wygrała przetarg - Lider Partner Spółka z o.o. z Po-
znania za 129 150,00 zł, umowę sfinalizowano z firmą TK-Instalacje Tomasz 
Kujawa z Wiatrowa za 158 670,00 zł, która przystąpiła do realizacji zadania. 
W ramach tej umowy wykonawca ułożył 232 mb rur PCV o średnicy 110 mm 
w ul. Zamkowej, wykonał 24 mb przewierceń w ul. Wągrowieckiej - rura PCV 
110 mm oraz 7 sztuk przyłączeń nieruchomości przy ul. Zamkowej do nowo 
wybudowanej sieci - zgodnie z projektem stara sieć po odłączeniu pozostała 
w ziemi.  

Edmund Lubawy
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dzili własne gospodarstwo rolne. Wychowali córkę i syna i cieszą się  posiada-
niem 2 wnuczek i 4 wnuków.

Mieszkańcy Skoków Kazimierz i Joanna zd. Stanicka Stasieczkowie. Ślu-
bowali 20 stycznia 1968 r. w USC Mieścisko i w tym samym dniu w kościele 
pw. Świętego Michała Archanioła w Mieścisku. Pan Kazimierz swe dorosłe 
życie związał z pracą w Zakładach Metalurgicznych „POMET” a Pani Joanna 
pracowała w Zakładach HCP w Skokach. Wychowali córkę i syna i szczycą się 
posiadaniem 1 wnuczki i 2 wnuczków.

Mieszkańcy Skoków Jan i Janina zd. Łukasik Kochańscy. Ślubowali 17 lu-
tego 1968 r. w USC w Skokach oraz 18 lutego 1968 r. w kościele pw. Świętego 
Mikołaja Biskupa w Skokach. Pan Jan pracował w Poznańskiej Fabryce Ma-
szyn Żniwnych, a Pani Janina w Gminnej Spółdzielni Samopomoc Chłopska 
w Skokach oraz w prywatnych placówkach gastronomicznych. Wychowali 
córkę i 2 synów, posiadają 1 wnuczkę.

W trakcie uroczystości Jubilatki obdarowane zostały bukietami kwiatów 
a wszyscy Jubilaci pamiątkowymi dokumentami i upominkami. Było też 
wspólne zdjęcie oraz kameralne spotkanie przy kawie i wspaniałym torcie, 
połączone z nieodzownym i miłym toastem za zdrowie i dalsze szczęśliwe ży-
cie Jubilatów, któremu towarzyszyły wspomnienia wydarzeń z życia uczest-
ników i społeczności lokalnej.    

 W imieniu redakcji Wiadomości Skockich i współmieszkańców Miasta i Gmi-
ny Skoki Naszym Jubilatom życzymy długich lat szczęśliwego życia oraz ciesze-
nia się szczęściem swych najbliższych i doczekania się kolejnych Jubileuszy.

 
Edmund Lubawy            

i poświęcenie dla swych rodzin oraz za Ich zaangażowanie i działalność zawo-
dową i społeczną na rzecz społeczności lokalnej i kraju. 

Wzruszającym był moment gdy Burmistrz w imieniu Prezydenta dekoro-
wał Jubilatów „Medalem” i gdy do dekoracji tej dołączył osobiste gratulacje 
i życzenia. Ale emocji nie zabrakło też w momencie gdy zainspirowani przez 
Kierownika Urzędu Stanu Cywilnego Jubilaci dziękując swym małżonkom za 
wspólnie przebytą drogę, wypowiedzieli cytowane słowa:

     „Dziękuję Ci Żono, Dziękuję Ci Mężu
 - że nasze małżeństwo było zgodne, szczęśliwe i trwałe”   
 
Godności dekoracji Medalem „Za Długoletnie Pożycie Małżeńskie” do-

stąpili:
Mieszkańcy Rościnna Augustyn i Genowefa zd. Nowakowska Szymań-

scy. Ślubowali 13 stycznia 1968 r. w USC w Skokach, a ślub kościelny w tym 
samym dniu wzięli w wągrowieckiej Farze. Pan Augustyn pracował w Zakła-
dach Metalurgicznych „POMET” a następnie do przejścia na emeryturę pro-
wadził własne gospodarstwo rolne. Pani Genowefa pracowała w Gminnej 
Spółdzielni Samopomoc Chłopska, a następnie prowadziła własny sklep spo-
żywczo-przemysłowy. Wychowali 2 córki i 3 synów. Szczycą się posiadaniem 
3 wnuczek i 4 wnuczków oraz 2 prawnuczek i 1 prawnuczka.

Mieszkańcy Skoków Mieczysław i Zofia zd. Ucińska Bieniowie. Ślubo-
wali w USC w Skokach 24 lutego 1968 r. a sakramentalne „Tak” przed ołta-
rzem powiedzieli sobie w niedzielę 25 lutego w kościele pw. Świętego Miko-
łaja Biskupa w Skokach. Po ślubie pomagali w prowadzeniu gospodarstwa 
rolnego rodziców Mieczysława a następnie do przejścia na emeryturę prowa-

UWAGA NA CZAD
W czasie trwania okresu grzewczego nasilają się przypadki zatrucia tlenkiem węgla - czadem. Czad znany jest jako jedna z najgroźniejszych trucizn. 

Ten bezwonny, bezbarwny i pozbawiony smaku gaz jest przyczyną śmierci nie tylko samobójców, ale też przypadkowych ludzi. W Polsce notuje się około 
1 400 zatruć rocznie. Ze względu na sposób działania czadu na ludzki organizm, gaz ten nazywany jest też cichym zabójcą. Jest nieco lżejszy od powietrza, 
co powoduje, że łatwo przenika przez ściany, stropy i warstwy ziemi. Do organizmu człowieka czad wchłania się podczas oddychania, w płucach wiąże 
się z hemoglobiną, a ta jako karboksyhemoglobina ma uniemożliwiony transport tlenu, w skutek czego komórki, a w konsekwencji cały organizm staje 
się niedotleniony.

Należy wiedzieć, że tlenek węgla przy określonym stężeniu może być wybu-
chowy.

Do zaczadzenia w budynkach mieszkalnych, zwłaszcza w okresach zimowych, 
dochodzi na skutek tego, że wielu użytkowników mieszkań uszczelnia okna, 
drzwi przed zimnem, w ten sposób ograniczając wymianę powietrza. Spalanie 
paliwa w urządzeniach grzewczych zachodzi bez dostatecznej ilości tlenu, w wy-
niku czego powstaje tlenek węgla. W wielu przypadkach dochodzi również do 
zaburzenia ciągu w przewodach kominowych i czad wydostaje się do przestrze-
ni mieszkalnej, zagrażając zdrowiu i życiu mieszkańców.

Co robić, aby uniknąć sytuacji stwarzającej zagrożenie zatruciem tlenkiem 
węgla w budynku? 
• Nie stosować do ogrzewania pomieszczeń, w których stale przebywają ludzie, 

gazowych, przenośnych urządzeń promiennikowych. 
• Nie ogrzewać pomieszczeń za pomocą kuchni gazowych. 
• W pomieszczeniach, gdzie występuje spalanie paliwa należy zapewnić sku-

teczną wentylację. 
• Nie zatykać kratek wentylacyjnych w drzwiach do łazienek oraz od przewo-

dów wentylacyjnych. 
• Wszelkie prace naprawcze, przeróbki, konserwacje zlecać osobom uprawnio-

nym. 
• Nie pozostawiać bez dozoru potraw na włączonej kuchence, w piekarniku. 
• Kupować nowoczesne i bezpieczne urządzenia, posiadające atesty, wyposażo-

ne w automatyczne czujniki zabezpieczające przed zanikiem ciągu, czy nieuzasadnionym wypływem paliwa. 
• Przewody wentylacyjne powinny być czyszczone raz w roku, spalinowe (od kotłów i piecyków gazowych) – co pół roku, a dymowe (od kominków, pieców na 

ekogroszek i inne paliwa stałe) – co kwartał. 
• Wyposażać mieszkanie w samoczynne bateryjne czujniki dymu i tlenku węgla oraz gazu. 

opracowanie:
dh Piotr Kaczmarek

Prezes OSP Skoki 

Informacje
o działalności Urzędu Miasta i Gminy Skoki

Październik 2018 15



Ogólnopolski 
Dzień 
Przedszkolaka

20 września obchodzony jest Ogólno-
polski Dzień Przedszkolaka.

Z tej okazji dzieci z oddziału w Ło-
sińcu brały udział we wspólnych grach 
i zabawach.

Nie zabrakło uśmiechu i czystej, dzie-
cięcej radości a za sprawą chusty anima-
cyjnej ten wyjątkowy dzień stał się jesz-
cze bardziej kolorowy. 

Na zakończenie panie złożyły dzie-
ciom życzenia i wręczyły każdemu od-
znakę WZOROWEGO PRZEDSZKOLA-
KA oraz mały, słodki prezent. 

K. Karczewska
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Oświata

Z ŻYCIA PRZEDSZKOLA STOWARZYSZENIA 
EDUKACYJNEGO „TĘCZA”



Oświata

Przyjacielska wizyta

W poniedziałek 24.09. br. oddział w Łosińcu odwiedzili  specjalni goście. Ubrani w mundury przedstawiciele Komendy w Wągrowcu sprawili naszym 
Przedszkolakom ogromną niespodziankę.

Celem wizyty było przypomnienie podstawowych 
zasad bezpieczeństwa, które w zeszłym tygodniu były 
tematem wiodącym na zajęciach wszystkich grup. Pani 
policjantka przypomniała dzieciom podstawowe zasady 
bezpiecznego poruszania się po drogach, numery alar-
mowe oraz zasady zachowania się podczas spotkania 
z nieznajomym. Za pełną wrażeń i cennej nauki wizytę 
oraz upominki bardzo dziękujemy. :)

K. Karczewska

Jesienne porządki
Nadeszła jesień - z tej okazji przedszkolaki z Łosińca,  korzystając z pięknej pogody, już w piątek 

wybrały się na spacer do lasu w poszukiwaniu darów Pani Jesieni. W poniedziałek natomiast rozma-
wialiśmy o darach jakie niesie ze sobą ta piękna Pani i przywitaliśmy ją pysznym ciastem marchew-
kowym.;)

K. Karczewska

Sprzątanie świata
Przedszkolakom z Łosińca nie jest obojętna sprawa dbania o środowisko. My również włączyliśmy się w akcję ,,Sprzątanie świata”. Nasze maluchy z wielkim 

zapałem i energią posprzątały swoje najbliższe otoczenie, po czym odpoczywały wspólnie na placu zabaw. 
K. Karczewska
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Dzień Chłopca

Piątek dla Przedszkolaków z oddziału w Ło-
sińcu był dniem pełnym radości.

Obchodziliśmy Dzień Chłopca. Z tej okazji 
dziewczynki ze wszystkich grup wraz z Paniami 
odśpiewały dla naszych wspaniałych chłopców 
tradycyjne ,,Sto lat” i wręczyły drobne upominki. 

Nie zabrakło też słodkiego poczęstunku dla 
wszystkich dzieci. 

K. Karczewska
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Z ŻYCIA PRZEDSZKOLA SAMORZĄDOWEGO
IM. KUBUSIA PUCHATKA W SKOKACH
Powitanie jesieni

Wszystkie przedszkolaki wiedzą, że JESIEŃ to nie piękna pani w sukni z kolorowych liści oraz wianku z jarzębiny i kasztanów. Jesień to jedna z pór roku, 
którą zauważyć możemy w porannych mgłach, przymrozkach, odlatujących ptakach i oczywiście w pięknych kolorowych liściach.

Nową porę roku dzieci powitały programem artystycznym przygotowanym specjalnie na tę okazję. Nie zabrakło również jesiennych zabaw i konkursów. 
Na zakończenie uroczystości Pani Jesień poczęstowała wszystkie grupy przedszkolne darami - pysznymi owocami ze swojego sadu.

Mamy nadzieję, że tak miło powitana jesień nie będzie smutna, nudna i zimna, ale przepiękna, barwna, ciepła i bogata w jesienne skarby!

Szkoła, która chce się uczyć.
W czwartek 13 września w Bibliotece Publicznej w Skokach odbyło się spotkanie dialogowe, w którym wzięli udział rodzice, nauczyciele, dyrektorzy 

i w-ce dyrektorzy Szkoły Podstawowej im. Adama Mickiewicza w Skokach oraz Szkoły Podstawowej w Jabłkowie, radni Rady Miejskiej Gminy Skoki oraz 
pracownicy Urzędu Miasta i Gminy Skoki, ogółem 36 osób. Gospodarzem spotkania był Burmistrz Miasta i Gminy Skoki pan Tadeusz Kłos.

Spotkanie to odbyło się pod hasłem „Szkoła, która chce się uczyć” i miało na celu przeprowadzenie analizy jakości pracy i kierunku rozwoju szkół, w zakresie 
kształtowania kompetencji kluczowych uczniów.

W spotkaniu wykorzystano technikę WORLD CAFE, polegającą na tym, że wszystkie osoby zaproszone do udziału w spotkaniu były podzielone na 6 grup, 
dyskutujących przy danym stoliku na zadany temat. Nad pracami przy każdym stoliku czuwał moderator – gospodarz stolika, który zapisywał efekty prowadzo-
nej dyskusji. Każda grupa pracowała przy danym stoliku maksymalnie 10 minut, a następnie w tym samym składzie osobowym (oczywiście poza moderatorem, 
który pozostawał na swoim miejscu) przesiadała się do następnego stolika, gdzie dochodziło do wymiany zadań już na inne zagadnienie. W efekcie każda z grup 
zaprezentowała swój punkt widzenia na każde 6 przygotowanych zagadnień. Wśród omawianych zagadnień znalazły się: mocne i słabe strony szkoły w zakre-
sie kształtowania kompetencji kluczowych uczniów, z czego jesteśmy zadowoleni odnośnie jakości edukacji w zakresie kształtowania kompetencji kluczowych 
uczniów? Jakie widzimy bariery w podnoszeniu jakości pracy szkół? W jakim kierunku powinna rozwijać się szkoła? Jak możemy zaangażować środowisko lo-
kalne w rozwój szkół? Czy nasza szkoła przygotowuje do życia? Na zakończenie spotkania każdy z moderatorów podsumował efekty pracy przy danym stoliku. 

Całe spotkanie przebiegało w miłej, przyjaznej i co bardzo istotne „kawiarnianej” atmosferze. Niestety zabrakło czasu na dyskusję, ale zaplanowano ją na ko-
lejne spotkanie, które odbędzie się 8 października. Wtedy też zostanie przedstawiony projekt planu rozwoju oświaty, przygotowany między innymi na podsta-
wie efektów pracy odbytego spotkania dialogowego.

Wszystkim uczestnikom spotkania, w imieniu gospodarza, dziękuję za zaangażowanie i owocną pracę.
 

Beata Nowak-Szmyra 

Pasowanie na przedszkolaka oczyma rodzica
W piątek 4 października w Niepublicznym Przedszko-

lu Językowym „Akademia Rozwoju” odbyło się pasowa-
nie na przedszkolaka.

Zostaliśmy zaproszeni na godzinę 13:00. Dzieci czekały 
na nas pięknie ubrane i gotowe do występu. Odśpiewały 
piosenki w języku polskim, rosyjskim i angielskim.

Po występie ciocia Agnieszka - pani dyrektor uroczyście 
pasowała każdego przedszkolaka wielką kredką wręczając 
dyplom. Gdy największe emocje opadły przyszedł czas na 
nowe zabawki i słodki poczęstunek, dzieci były zachwyco-
ne.

Do dziś wspominamy z córką to miłe popołudnie. Je-
stem wdzięczna wszystkim ciociom za przygotowanie tak 
wzruszającego występu.

   
 mama Alicja z Gabrysią

Z ŻYCIA SZKOŁY PODSTAWOWEJ IM. ADAMA
MICKIEWICZA W SKOKACH

Z ŻYCIA PRZEDSZKOLA NIEPUBLICZNEGO 
AKADEMIA ROZWOJU



Projekty unijne

W roku szkolnym 2018/2019 w Szkole Podstawowej im. Adama Mickie-
wicza w Skokach kontynuowane będą dwa projekty unijne „Uczeń z pa-
sją” oraz „Skok do wiedzy”, które poszerzają posiadane umiejętności, słu-
żą rozwijaniu zainteresowań i talentów. 

W ramach projektów kontynuowane będą m.in. zajęcia z języka angiel-
skiego, robotyki, „Spotkania z królową” - zajęcia matematyczne, „Mate-
matyka w grach”, wycieczki edukacyjne, zajęcia wyrównawcze z przed-
miotów egzaminacyjnych, zajęcia rozwojowe (koła naukowe, warsztaty, 
laboratoria), „Talenty z Pasją”, „Kreatywne Grupy Przedsiębiorcze”, zaję-
cia kompensacyjne pt. „Jednak Potrafię”, „Metody szybkiego uczenia się”, 
„Nie dajmy się” itp.

28 września 2018 r. w ramach projektu „Skok do wiedzy w Szkole Podsta-
wowej im. Adama Mickiewicza”, czterdziestoosobowa grupa wraz z opiekuna-
mi udała się na Noc Naukowców - imprezę zorganizowaną przez Uniwersytet 
im. Adama Mickiewicza w Poznaniu. To jedyna taka noc w Europie, noc nie-
zapomnianych wrażeń, która pokazuje wydarzenia uniwersyteckie w cieka-
wej formie pokazów, eksperymentów i warsztatów. Nasza wizyta rozpoczę-
ła się od pokazów na wydziale chemii, gdzie największą atrakcją był udział 
w pokazie produkcji lodów i ich degustacja. Na wydziale historii uczestnicy 
zapoznawali się z tajnikami badań archeologicznych, oglądali broń i narzędzia 
z różnych epok, sprawdzali się w różnych grach, przygotowywali kosmetyki 
według starodawnej receptury.

Wszystkim uczestnikom projektów, uczniom i nauczycielom, życzymy ra-
dosnego działania i satysfakcji z osiąganych efektów.

Wiesław Berendt

Ósmy Światowy Dzień 
Tabliczki Mnożenia

„Ósmy Światowy Dzień Tabliczki Mnożenia uważam za otwarty” - 28 
września 2018 roku taki komunikat rozbrzmiał w holu Szkoły Podstawo-
wej im. Adama Mickiewicza. Choć wydarzenie to nie jest nowością dla na-
szych uczniów, od lat cieszy się niesłabnącą popularnością. Każdy bowiem 
chce popisać się doskonałą umiejętnością dokonywania operacji matema-
tycznych w zakresie dzielenia i mnożenia. Zwłaszcza, kiedy towarzyszy 
temu zdrowa rywalizacja i mnóstwo świetnej zabawy.

Podczas czterech dni matematycznych zmagań tradycyjnie zagościła u nas 
„Królowa Skakanki” - zabawa, która łączy tabliczkę mnożenia z aktywnością 
fizyczną. Skakały nie tyko dziewczynki, ale również chłopcy, którzy próbowali 
sił w „mnożeniu w podskokach”. Oprócz egzaminów złożonych z pięciu przy-
kładów, pojawiły się także zadania w formie elektronicznej. Wykorzystaliśmy 
do tego bezpłatną platformę Kahoot!, która służy do tworzenia i przeprowa-
dzania interaktywnych quizów. Nasi uczniowie niejednokrotnie mieli okazję 

Biblioteka pełna nowości
Czytanie to czynnik istotnie wpływający na wychowanie dziecka. Lek-

tura rozbudza wyobraźnię młodego człowieka, sprawia radość, poszerza 
wiedzę o świecie i dostarcza wielu pozytywnych emocji. Trudno wyobra-
zić sobie proces wychowania i edukacji w oderwaniu od świata literatury. 
Dlatego też biblioteka szkolna podejmuje nieustające działania, których 
celem jest wzbogacanie oraz uatrakcyjnienie księgozbioru. W bieżącym 
roku szkolnym w Szkole Podstawowej im. Adama Mickiewicza w Skokach 
realizowany jest Narodowy Program Rozwoju Czytelnictwa, dzięki któ-
remu biblioteka szkolna zasiliła swoje zasoby o kilkaset nowych pozycji 
z kanonu literatury dziecięcej i młodzieżowej. 

Przy zakupie książek uwzględniono preferencje uczniów oraz sugestie ro-
dziców i nauczycieli. W tym celu przeprowadzone zostały ankiety, dające wy-
mierny obraz zapotrzebowania na konkretne pozycje i tytuły. Szczególny na-
cisk został położony na potrzeby uczniów z niepełnosprawnościami. 

23 września, podczas spotkań wychowawców z rodzicami, w holu szko-
ły odbyła się wystawa nowo zakupionych książek, które niebawem zostaną 
włączone do księgozbioru na użytek uczniów i nauczycieli. Tego samego dnia 
wychowawczynie klas pierwszych odczytały rodzicom list Ireny Koźmińskiej 
– Prezes Fundacji „ABCXXI – Cała Polska czyta dzieciom”, by przypomnieć 
jak istotną rolę w życiu młodych ludzi odgrywa domowa kultura czytania. 
Jesteśmy przekonani, że najnowsze pozycje literackie spełnią oczekiwania 
uczniów oraz ich rodziców i w znaczący sposób przyczynią się do wzajemne-
go rozbudzania pasji czytelniczych.

Lidia Eksler

Ogólnopolski 
Dzień Głośnego Czytania

Szkoła Podstawowa im. Adama Mickiewicza w Skokach po raz kolej-
ny wzięła udział w Ogólnopolskim Dniu Głośnego Czytania. W tym roku 
szkolnym to czytelnicze wydarzenie stało się okazją do poznawania ksią-
żek ze zbiorów zakupionych do biblioteki w ramach Narodowego Progra-
mu Rozwoju Czytelnictwa. 

Dzieci poznały fragmenty wielu czytelniczych nowości, które już wkrótce 
będą mogły wypożyczyć do samodzielnej lektury. Szczególne podziękowania 
kieruję pod adresem pań: Anny Szymkowiak, Angeliki Muchy, Beaty Szymko-
wiak, które przybyły do biblioteki szkolnej, by odczytać uczniom fragmenty 
najpiękniejszych lektur z nowego księgozbioru. To dzięki ich aktywnej posta-
wie mogliśmy zrealizować nadrzędne cele, jakie przyświecają tej akcji: krze-
wienie czytelnictwa i promowanie głośnego czytania. Dziecko bowiem uczy 
się życia, obserwując i naśladując swoich najbliższych, a nic tak nie zachęca 
do czytania, jak aktywna postawa czytelnicza rodzica. 

Lidia Eksler
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wspomnień w wykonaniu młodszych i starszych dzieci.
Hala widowiskowo-sportowa była wypełniona po brzegi, ponieważ naukę 

w ośmioletniej szkole podstawowej rozpoczęło 778 uczniów. Oprócz nich 
niezawodnie stawili się rodzice oraz 73-osobowe grono pedagogiczne i 25 
pracowników administracyjno-obsługowych. Warto wspomnieć, że obok 
uczniów szkoły podstawowej naukę kontynuuje ostatni rocznik gimnazjali-
stów. 

Dla najstarszych uczniów będzie to ważny rok, ponieważ, aby ukończyć 
szkołę należy przystąpić do egzaminu. Egzamin gimnazjalny będzie się skła-
dał z trzech części: 

1. humanistycznej z zakresu historii i wiedzy o społeczeństwie oraz z za-
kresu języka polskiego,

2. matematyczno-przyrodniczej z zakresu przedmiotów przyrodniczych 
i z zakresu matematyki,

3. z języka obcego nowożytnego.
Z kolei ósmoklasista będzie zdawał egzamin z języka polskiego, języka ob-

cego i matematyki. Zmagania egzaminacyjne odbędą się w kwietniu 2019 r. 
Ale szkoła to nie tylko regulaminy, praca, sprawdziany. To przede wszyst-

kim ludzie, społeczność starszych i młodszych podróżników po świecie wie-
dzy i doświadczeń. Rozpoczęty rok szkolny będzie obfitował w ważne wyda-
rzenia, gdyż obok udziału w obchodach stulecia odzyskania przez Polskę 
niepodległości, świętować będziemy STULECIE POWSTANIA POLSKIEJ 
SZKOŁY W SKOKACH. Gdyby nie wytrwała praca polskich nauczycieli i wy-
chowawców, gdyby nie powaga i determinacja, z jaką polscy uczniowie trak-
towali swoją szkolną edukację, nie byłoby polskiej szkoły. Nie byłoby także 
skockiej szkoły. Ostatnie stulecie w dziejach naszego narodu i naszej małej 
ojczyzny będzie okazją do pokłonienia się przeszłości i motywacją do snucia 
planów na przyszłość.

 Uroczystości związane z jubileuszem szkoły obchodzone będą w dniach 31 
maja – 1 czerwca 2019 r., na które już dziś serdecznie zapraszamy.

Wszystkim uczniom życzymy, aby rozpoczęty rok szkolny okazał się szczę-
śliwy. Życzymy prawdziwych przyjaźni i niegasnącego zapału w odkrywaniu 
świata.

Renata Stróżewska

Wycieczka integracyjna

Dnia 5 października br. uczniowie klasy Vc wraz z wychowawcą – 
p. Renatą Królczyk oraz opiekunami: p. Marzeną Warzbińską i p. Wojcie-
chem Kmiecikiem wybrali się na wycieczkę do Domu Gościnnego Smolarki 
w Potrzanowie. Wyjazdowi temu przyświecało kilka celów. Przede wszyst-
kim miał on służyć integracji klasy przy ognisku oraz promować zdrowy styl 
życia poprzez sport, gry i zabawy na świeżym powietrzu. Uczniowie oprócz 
świetnej zabawy skosztowali smakołyków kulinarnych takich jak zupa pomi-
dorowa (na specjalne zamówienie uczniów) oraz pieczone kiełbaski i ziem-
niaki. Mieli też okazję przybliżyć sobie kilka faktów i ciekawostek związanych 
z zawodami pszczelarza oraz hodowcy psów rasowych. 

Realizując podstawowe kierunki polityki oświatowej państwa w roku 
szkolnym 2018/19 - tj. „kształcenie zawodowe oparte na ścisłej współpracy 
z pracodawcami oraz rozwój doradztwa zawodowego” postanowiliśmy od-

sprawdzać swoją wiedzę z quizami Kahoot! podczas lekcji informatyki. Ta-
ka forma zajęć cieszy się wśród dzieci i młodzieży ogromną popularnością. 
Sprawdzanie wiedzy z tabliczki mnożenia przy wykorzystaniu platformy in-
ternetowej doskonale sprawdziło się podczas tegorocznej akcji. Weryfikowa-
nie matematycznej sprawności w połączeniu z technologią informacyjną do-
starczyło egzaminowanym wiele pozytywnych emocji.

Wszystkim asystentom i egzaminatorom serdecznie dziękuję za pomoc 
i wykonaną pracę. A tym, którzy podeszli do tegorocznego egzaminu, ser-
decznie gratuluję wiedzy i odwagi. Do zobaczenia w przyszłym roku!

Anna Macioszek

Sprzątanie świata

Tradycją naszej szkoły jest włączanie się dwa razy w ciągu roku do ogól-
nopolskiej akcji „Sprzątanie świata”. Zaproszeni przez burmistrza p. Tade-
usza Kłosa do podjęcia tej inicjatywy uczniowie Szkoły Podstawowej im. 
Adama Mickiewicza w Skokach, zaopatrzeni w worki i rękawice, udali się 
na łono natury. Akcję rozpoczęto pogadanką na lekcjach wychowawczych 
na temat zasad bezpieczeństwa oraz głównych celów akcji. Wszystkie klasy 
pozytywnie zmotywowane szczytnym celem miały wyznaczone tereny, któ-
re solidnie posprzątano. Klasy I-III sprzątały teren w pobliżu szkoły, w tym 
boiska i plac zabaw. Klasy IV-VIII oraz gimnazjaliści zajęli się poboczami dróg 
w okolicach szkoły, pobliskimi lasami oraz terenem wokół jeziora Budziszew-
skiego. 

Głównym celem akcji „Sprzątanie świata” jest rozbudzenie świadomości 
ekologicznej uczniów i odpowiedzialności za środowisko naturalne. Akcja 
miała również pokazać uczniom, że rozwiązaniem problemu zaśmiecone-
go środowiska jest nie tylko coroczna zbiórka śmieci, ale przede wszystkim 
zmiana nawyków w codziennym życiu, unikanie tworzenia odpadów oraz od-
powiednie gospodarowanie nimi.

Dzięki pięknej, słonecznej pogodzie akcja przebiegła bardzo szybko 
i sprawnie, a efekty naszej pracy w postaci sporej ilości worków ze śmieciami 
zostały pozostawione w wyznaczonych miejscach.

Opiekun Samorządu Uczniowskiego
 Małgorzata Zrobczyńska

Witaj, szkoło!
Nowy rok szkolny 2018/19 rozpoczęliśmy jak zwykle bardzo uroczy-

ście. 
Swoją obecnością zaszczycili nas: Burmistrz MiG Skoki Tadeusz Kłos, Prze-

wodniczący Rady Miejskiej Zbigniew Kujawa, Proboszcz ks. Karol Kaczor, 
Sekretarz Urzędu Blanka Gaździak, Dyrektor Biblioteki Publicznej Elżbieta 
Skrzypczak, Przewodniczący Rady Rodziców Jacek Dukszta. Po części oficjal-
nej wszyscy zebrani wysłuchali słowno-muzycznych życzeń i wakacyjnych 
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wę realizacji projektu edukacyjnego.
Z tej okazji uczniowie zaprezentowali program artystyczny łącząc uniwer-

salny język sztuki, będący połączeniem słowa, muzyki, ruchu, prezentacji mul-
timedialnej oraz gry aktorskiej. Ta synteza sztuk powstała pod kierunkiem 
pań: Wioletty Molińskiej, Renaty Stróżewskiej i Alicji Kramer, które na tle wy-
stawy ukazały drogę Polaków do odzyskania niepodległości. Dopełnieniem 
występu była krótka prelekcja wygłoszona przez nauczycielkę historii i dorad-
cę metodycznego Wiesławę Surdyk-Fertsch, która w ciekawy sposób zobra-
zowała drogę powrotu Polski na mapę Europy po latach zaborów, i która pod-
kreśliła wagę polskiej mowy, będącej podstawowym dobrem całego narodu. 
Pani Wiesława przypomniała, że prześladowanie polszczyzny, jako głównego 
nośnika niepodległej myśli i duchowej niezależności narodu trwało przez całą 
niewolę, więc język ojczysty jest wspaniałym dziedzictwem pokoleń i stanowi 
podstawowy element tożsamości narodowej. 

W szkole oprócz zwiedzania wystawy odbędą się konkursy plastyczne 
i historyczne, prelekcje, lekcje historii z wykorzystaniem plecaka sztubaka, 
śpiew pieśni patriotycznych, odśpiewanie hymnu państwowego przez 800 
osób, wypuszczenie 100 biało-czerwonych balonów, prezentacja 100 posta-
ci historycznych i inne przedsięwzięcia, których głównym celem jest aktywne 
uczestnictwo w obchodach i wspólnym świętowaniu stulecia odzyskania nie-
podległości. Klamrą spinającą te obchody będzie uroczysty apel z okazji 11 
listopada.

 
Wystawa była możliwa dzięki współpracy Bazy Paliw nr 4 w Rejowcu 

i szkoły w Skokach. Dyrektor szkoły Wiesław Berendt podziękował szkol-
nym koordynatorkom i współorganizatorom z ramienia PERN za wspól-
ne przygotowanie projektu, gdyż ekspozycja plansz doskonale wpisała się 
w szkolne obchody.

Renata Stróżewska

Przewróciło się niech leży
Pod koniec września nasza szkoła miała sprzątanie świata. Moja klasa 

sprzątała lasy i puste tereny, które znajdowały się blisko drogi do Pozna-
nia i Potrzanowa. Dostaliśmy worki i rękawiczki do zbierania różnych od-
padów.

Te worki, które dostaliśmy, niestety nam nie wystarczyły na wyzbieranie 
wszystkich śmieci. Nie trzeba było szukać przeróżnych papierków, butelek 
szklanych i plastikowych, pudełek, foliówek i różnego typu innych odpadów, 
ponieważ niemalże co kilka metrów coś tak sobie zwyczajnie leżało. Kiedy zo-
baczyłem gdy moi wychowankowie wynosili z lasu ogromny telewizor przy-
pomniała mi się piosenka Elektrycznych Gitar - Przewróciło się niech leży 
- „Przewróciło się niech leży, cały luksus polega na tym, że nie muszę go pod-
nosić, będę się potykał czasem, ale nie muszę sprzątać…” Coś w tym chyba 
jest.

                                                      Krzysztof Ołdziejewski wych. klasy VIII

wiedzić pobliskie gospodarstwo, w którym p. Cezary Fliszkiewicz od lat 
zajmuje się pszczelarstwem. Dzięki jego uprzejmości i życzliwości mogli-
śmy zgłębić wiedzę oraz poznać wiele ciekawostek związanych z zawodem 
pszczelarza, z pszczołami, mogliśmy też zobaczyć ule, zwiedzić tzw. miodo-
sytnię oraz spróbować kilku gatunków miodu. Dużym zaskoczeniem dla wielu 
uczniów była „kuszka”- ponaddwustuletni ul, który cały czas zasiedlają nowe 
pszczoły.

Kolejną atrakcją naszej wycieczki była wizyta w domu miłośniczek psów, 
p. Grażyny Szymkowiak oraz jej córki, p. Dagmary Łączyńskiej. Ich pasję i mi-
łość do psów podziela także przedstawicielka trzeciego pokolenia, wnuczka 
p. Grażyny – Olimpia Łączyńska, uczennica klasy ósmej naszej szkoły. Panie 
na co dzień zajmują się hodowlą psów rasowych, głównie rasy chart polski. 
Nie byłoby w tym niczego wyjątkowego, gdyby nie fakt, że od wielu lat uczest-
niczą one w pokazach psów rasowych nie tylko w Polsce, ale i poza jej grani-
cami, a nawet na innych kontynentach naszego globu. Panie zostały uhono-
rowane setkami medali i pucharów. Ich ogromna ilość zaskoczyła wszystkich, 
a wiadomość, że w 2010 roku zostały mistrzyniami świata w tej dziedzinie, 
niemalże powaliła nas z nóg. Serca naszych uczniów podbił jednak nie świato-
wej klasy chart polski, tylko maleńka chihuahua, która stała się natychmiast 
obiektem wzdychań i bohaterką wielu zdjęć. 

Nie lada frajdę oraz okrzyki radości wśród dzieci wywołała także niespo-
dzianka za sprawą pana Cezarego Fliszkiewicza – tj. przejażdżka 50-letnim 
Robi 4 - śmiesznym, trochę dziwacznym i niespotykanym na co dzień pojaz-
dem z przyczepką.

Myślę, że integracja się powiodła. Cały ten piątkowy dzień niewątpliwie 
zapadnie na długo w pamięć naszym uczniom. Ich radość i szczere uśmiechy 
były bezcenne; pokazały, że wycieczki klasowe nigdy nie należą do dni stra-
conych w szkole.

Renata Królczyk, Marzena Warzbińska

„W drodze 
do niepodległości”
W Szkole Podstawowej im. Adama Mickiewicza w Skokach zorganizo-

wano oficjalne otwarcie wystawy, która jest elementem projektu edu-
kacyjnego „Dla Niepodległej”, mającego na celu uczczenie 100. rocznicy 
odzyskania przez Polskę niepodległości. Otwarcia wystawy dokonał dy-

rektor szkoły Wiesław Berendt. W uroczystości wzięli udział Burmistrz MiG 
Skoki Tadeusz Kłos, Przewodniczący Rady Miejskiej Zbigniew Kujawa, Pro-
boszcz ks. Karol Kaczor, Sekretarz Urzędu Blanka Gaździak, kierownik Re-
feratu Oświaty Beata Nowak-Szmyra, Przewodniczący Rady Rodziców Jacek 
Dukszta, przedstawiciele PERN S.A.: Marcin Ciążyński i Dariusz Moliński, Dy-
rektor Biblioteki Publicznej Elżbieta Skrzypczak, nauczyciele i uczniowie. 

Ekspozycja historyczna składa się z 30 plansz ilustrujących i opisują-
cych najistotniejsze wydarzenia związane z odzyskaniem przez Polskę 
niepodległości w 1918 roku. Współorganizatorem wystawy były spółki: 
Bank Pocztowy S.A. oraz PERN S.A., które działając we współpracy z Narodo-
wym Archiwum Cyfrowym i Archiwum Akt Nowych podjęły wspólną inicjaty-
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Od wymiany po stragany. W pradawnym grodzie przodków uczniowie po-
znali tym razem dzieje handlu. Ciekawie przygotowana ścieżka dydaktyczna 
obejmowała zagadnienia dotyczące wymiany handlowej, kupowania, sprze-
dawania, podróżowania, poznawania kultury i obyczajów kupców przybyłych 
z odległych krajów. Nie mogło nas też zabraknąć na największym średnio-
wiecznym targu, na którym odbywał się handel luksusowymi towarami oraz 
ludźmi – niewolnikami pojmanymi w czasie walk wojowników. Smakosze mieli 
okazję spróbować potrawy przygotowane na podstawie historycznych recep-
tur. Dużą atrakcją były archeozakupy. Na archeostraganach uczniowie zaopa-
trzyli się oczywiście w archeopamiątki. 

Anita Czechowska

Dzień Chłopca w Rejowcu

W piątek, 28 września, w szkole podstawowej w Rejowcu odbyła się 
uroczystość z okazji Dnia Chłopca. W tym dniu uczennice szkoły chętnie 
wcieliły się w męskie role, by zobaczyć uśmiech na twarzach swych rówieśni-
ków. Wyczekiwanym momentem uroczystości było ogłoszenie SUPER CHŁO-
PAKA. Samorząd uczniowski pod przewodnictwem pani Anity Czechowskiej 
zorganizował kilka dni wcześniej wybory najmilszego kolegi w szkole. Zwy-
cięzcą w konkursie został uczeń klasy szóstej. Gratulujemy! Miłym akcentem 
było wręczenie wszystkim chłopcom niespodzianki - wesołych buziek na pa-
tyku z cukierkami, przygotowanej przez uczennice kółka artystycznego. Na 
koniec na wszystkich czekał słodki poczęstunek i wesoła zabawa, połączona 
z konkursami. Uczniowie bawili się fantastycznie. Organizatorką uroczysto-
ści i oprawy plastycznej była Agnieszka Mańka, wspierana przez nauczycieli 
ze szkoły podstawowej w Rejowcu.

Agnieszka Mańka

IV LECHLIŃSKIE BIEGI
PRZEŁAJOWE 
Szkół Podstawowych dziewcząt i chłopców o Puchar Prezesa
Stowarzyszenia Edukacyjnego TĘCZA
z okazji 100-lecia odzyskania przez Polskę niepodległości

20 września 2018 r. 164 uczniów na sportowo uczciło 100. rocznicę 
odzyskania przez Polskę niepodległości, biorąc udział w IV Lechlińskich 
Biegach Przełajowych zorganizowanych w naszej gminie przez Stowarzy-
szenie Edukacyjne TĘCZA przy wsparciu Urzędu Miasta i Gminy Skoki. Po 
oficjalnym otwarciu uroczystości dokonanym przez panią prezes Sławo-
mirę Kędziorę, w towarzystwie pana burmistrza Tadeusza Kłosa, wystą-
pili uczniowie kółka tanecznego, wprowadzając atmosferę sportowego 
ducha, energii i rywalizacji, która przeniosła się na przygotowaną trasę 
biegu.

Akcja – segregacja!

Społeczność szkoły w Rejowcu przystąpiła do Jubileuszowej Akcji 
Sprzątanie Świata – Polska. W tym roku pod hasłem „Akcja – segregacja, 
2 x więcej, 2 x czyściej”. Uczniowie przygotowali z tej okazji gazetkę infor-
macyjną i podczas krótkiego apelu przedstawili założenia ogólnopolskiej akcji 
sprzątania. Następnie przystąpiliśmy do posprzątania ścieżek spacerowych 
okolicznego lasu w Rejowcu, a także części wsi. Świadomi i pełni zapału spę-
dziliśmy kilka godzin na świeżym powietrzu sprzątając i dziwiąc się jednocze-
śnie, że można śmieci wyrzucać do pięknego lasu! Uczniowie odbyli ciekawą 
lekcję - ocenili złe zachowania tych, którzy zaśmiecają środowisko. Wrócili-
śmy do szkoły z „worami” pełnymi przeróżnych śmieci i z przekonaniem, że 
my nie będziemy śmiecili!!! Na boisku szkolnym czekała na wszystkich nie-
spodzianka. Nadleśnictwo Łopuchówko zasponsorowało dla wszystkich po-
częstunek. Ten dzień był dla wszystkich bardzo miły i dający wiele satysfakcji 
z dobrze wykonanego zadania.

Serdecznie dziękujemy Nadleśnictwu Łopuchówko, a szczególnie panu 
nadleśniczemu za sponsoring.

Małgorzata Lewicz

Do ArcheoMarketu 
nie tylko po zakupy

Przeszłość, którą można dotknąć i posmakować, to jedna z atrakcyjniej-
szych  form nauki. W ciekawej lekcji historyczno - kulturowej wzięli udział 
uczniowie rejowieckiej szkoły, którzy wybrali się do Biskupina na XXIV 
Festyn Archeologiczny zatytułowany Archeomarket.
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W biegach, oprócz uczniów Szkoły Podstawowej w Jabłkowie z filiami 
w Rejowcu i Lechlinie, udział wzięła reprezentacja uczniów ze Szkoły Podsta-
wowej Milenium w Popowie Kościelnym. Aktywnie w imprezie uczestniczyło 
175 osób. Biegi odbywały się w czterech kategoriach wiekowych, z podzia-
łem na dziewczęta i chłopców, na trzech dystansach. Pętla najkrótszej trasy 
wynosiła 300 metrów, dłuższa to dystans o długości 600 m, a najdłuższa to 
900 m. Cała trasa biegów zabezpieczona była przez rodziców i kibiców, któ-
rzy wspierali dopingiem dzielnie walczących sportowców.

Ostatnim biegiem była sztafeta rodzinna, podczas której rodzic startował 
na pierwszej i ostatniej zmianie,  a dziecko bądź dzieci na drugiej. Sztafeta nie 
tylko dla uczestników, ale dla kibiców stała się ogromną atrakcją. Nad cało-
ścią oraz sprawnym przebiegiem zawodów, oprócz rodziców, sędziów i orga-
nizatorów czuwała pielęgniarka szkolna.

Każdy ze sportowców po zakończonym biegu otrzymał napój, ciasto oraz 
ciepły posiłek. Zawody przebiegły bez zakłóceń, założone cele zostały zre-
alizowane, dopisała pogoda, a biegi dostarczyły wiele sportowych emocji, bo 
atrakcyjność biegów wynika z potrzeby ruchu człowieka.

Zwycięzcami byli wszyscy, którzy oddali hołd tym, dla których Polska była 
ważniejsza niż własne życie. Najlepsi z nich otrzymali pamiątkowe puchary, 
dyplomy i nagrody:

• Bieg dziewcząt, rocznik 2011/2010, dystans 300 m
1. Małgorzata Szymczak SP Jabłkowo
2. Karolina Szymczak SP Jabłkowo 
3. Wiktoria Włodarczak SP Jabłkowo filia Lechlin

• Bieg chłopców, rocznik 2011/2010, dystans 300 m
1. Jakub Rozmiarek SP Jabłkowo filia Rejowiec
2. Wiktor Wrombel SP Jabłkowo filia Rejowiec
3. Szymon Fijołek SP Jabłkowo

• Bieg dziewcząt, rocznik 2009/2008, dystans 300 m
1. Julia Nowak SP Jabłkowo
2. Klaudia Nowakowska SP Jabłkowo
3. Ewelina Kubiak SP Jabłkowo filia Lechlin

• Bieg chłopców, rocznik 2009/2008, dystans 300 m
1. Eryk Eliński SP Jabłkowo
2. Wojciech Szymczak SP Jabłkowo
3. Jakub Bezulski SP Jabłkowo filia Lechlin

• Bieg dziewcząt, rocznik 2007/2006, dystans 600 m
1. Agata Przybylska SP Jabłkowo
2. Alicja Przybysz SP Popowo Kościelne 
3. Marta Podraza SP Jabłkowo filia Lechlin

• Bieg chłopców, rocznik 2007/2006, dystans 600 m
1. Paweł Nawrocki SP Jabłkowo
2. Charubin Szymon SP Jabłkowo filia Rejowiec
3. Michał Gruszka SP Jabłkowo filia Rejowiec

• Bieg dziewcząt, rocznik 2005 i starsze, dystans 600 m
1. Kinga Pachowicz SP Jabłkowo
2. Anna Zywert SP Jabłkowo filia Lechlin
3. Sandra Wdowiak SP Jabłkowo

• Bieg chłopców, rocznik 2005 i starsi, dystans 900 m
1. Błażej Stokłos SP Popowo Kościelne
2. Remigiusz Saukens SP Jabłkowo
3. Jakub Pawłowski SP Popowo Kościelne

Korzystając z okazji chciałabym podziękować Zarządowi Stowarzyszenia 
Edukacyjnego TĘCZA oraz Burmistrzowi Urzędu Miasta i Gminy Skoki za 
wsparcie tej inicjatywy i wszelką okazaną pomoc oraz życzliwość. Wszystkim 
rodzicom, nauczycielom i pracownikom obsługi za przygotowanie ciasta, za-
angażowanie i sprawne działania przy przeprowadzeniu zawodów.

Sportowe pozdrowienia i podziękowania kieruję do partnerów nasze-
go przedsięwzięcia, dziękując im za obecność i okazane wsparcie. Na sło-
wa uznania zasługują jednak przede wszystkim uczniowie, którzy prezento-
wali sportową postawę i godnie reprezentowali swoją szkołę, a także robili 
wszystko, co tylko mogli aby zdobyć jak najwyższą lokatę i pobiec w hołdzie 
bohaterom sprzed wieku.

Dziękuję też gorąco rodzicom, którzy wzięli udział w sztafecie rodzinnej. 
Dzięki takiej postawie kształtujecie Państwo sportowe nawyki dzieci. Dziec-
ko obserwując rodzica i uczestnicząc z nim w sportowych wydarzeniach 
uzmysławia sobie, że jest to coś, co warto praktykować i nabiera chęci do na-
śladowania dorosłych. Obecność i pochwały ze strony rodziców są bezcen-
ną motywacją dla dzieci. Warto okazywać naszą radość i zadowolenie z tego, 
co dziecku uda się osiągnąć. Dotyczy to różnych sportowych imprez - poja-
wiajmy się na takich imprezach i kibicujmy naszym pociechom, bez względu 
na wynik. Niech wiedzą, że jesteśmy z nich dumni. Wspierajmy także dzieci 
w trudnych momentach. Przegrana lub innego rodzaju porażka na sportowej 
arenie, nie są przecież końcem świata, a wręcz przeciwnie, stanowią natural-
ny element sukcesu. Doceniajmy zaangażowanie, chwalmy za upór, wysiłek 
i konsekwencję w dążeniu do celu. 

Okazujmy, że dziecko i jego sportowe wysiłki są dla nas ważne. Pozwólmy 
dzieciom wspólnie bawić się sportem, zwłaszcza w tak wielkiej sprawie!

 Joanna Tomczak

Akcja Sprzątanie Świata 
2018 pod hasłem 
„Akcja - segregacja. 
2 x więcej, 2 x czyściej”

Kolejna edycja Sprzątania Świata za nami, w tym roku była to edycja 
jubileuszowa, w Polsce sprzątamy w ogólnoświatowej akcji od ćwierćwie-
cza. Celem 25. edycji jest wspomożenie segregacji odpadów w gminach 
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i tak  jak w poprzednich latach Sprzątania Świata nadzoruje Urząd Miasta 
i Gminy Skoki. Teren przy szkole w Lechlinie został wysprzątany wzorowo, 
uczniowie z zapałem zbierali śmieci i z zaangażowaniem uczestniczyli w ak-
cji. Ponadto w ramach zajęć z przyrody w klasie 6 realizowane były tematy 
zgodne z hasłem Akcja-Segregacja. Uczniowie nie tylko teoretycznie pozna-
wali znaczenie segregacji śmieci dla środowiska przyrodniczego oraz swoje-
go najbliższego otoczenia, ale także mieli zajęcia praktyczne, podczas których 
uczyli się segregować odpady do odpowiednich pojemników. Dzięki filmom 
poznali również działanie składowiska odpadów, oczyszczalni ścieków oraz 
pracę osób zajmujących się segregacją odpadów i ich przetwarzaniem. Zada-
niem uczniów było także znalezienie w swoim otoczeniu przedmiotów pocho-
dzących lub takich, które mogą pochodzić z surowców wtórnych.

Karolina Wachowiak

Niepodległa!

Włączamy się aktywnie w obchody setnej rocznicy odzyskania przez 
Polskę niepodległości. Jesteśmy wdzięczni naszym przodkom za ich boha-
terską walkę i poświęcenie w obronie ojczyzny. Z dumą celebrujemy wol-
ność Polski, bo ją kochamy, lubimy i szanujemy!

A.C.

Szkoła z misją!
Drodzy uczniowie, rodzice przedszkolaków i szkolniaków oraz pracownicy 

tęczowych przedszkoli i szkół w Jabłkowie!
Bardzo miło nam poinformować, że nasza tęczowa szkoła otrzymała tytuł 

„Szkoła z misją”. Wyróżnienie to, dzięki Waszej pomocy i wielkiemu zaangażo-
waniu w wolontariat, przyznali nam przedstawiciele Fundacji Pomocy Huma-
nitarnej Redemptoris Missio z siedzibą w Poznaniu, z którą współpracujemy 
organizując różnorodne, przedszkolne i szkolne akcje charytatywne. 

To sukces, który jest efektem Waszego zaangażowania w bezinteresowną 
pomoc najuboższym mieszkańcom świata. Tym bardziej nam miło, że pomoc z 
tak niewielkiej szkoły jak nasza, dociera na inne kontynenty.

Takie chwile dają motywację do dalszych działań, które przy Waszej pomo-
cy będziemy dalej koordynować

 Dziękujemy! Wiemy, że warto pomagać! Wolontariat to nasze cardio!

Opiekunki Samorządu Uczniowskiego
i Szkolnego Koła Wolontariatu: 

Anita Czechowska,
Anna Szulda i Paulina Słomian.

VIII Światowy Dzień 
Tabliczki Mnożenia

28 września nasza szkoła wzięła kolejny raz udział w akcji WMTDay-
-Światowy Dzień Tabliczki Mnożenia. Celem akcji jest propagowanie zaba-
wowej formy nauczania-uczenia się tabliczki mnożenia. Koordynatorem akcji 
była p. Halina Bauza w Lechlinie, asystentem p. Łucja Dembińska w Rejowcu 
i p. Małgorzata Posiłek w Jabłkowie. Komisje egzaminacyjne tworzyli ucznio-
wie starszych klas. Zabawowo – konkursowa forma nauki matematyki zachę-
ciła do liczenia nawet tych, którzy na co dzień nie uwielbiają królowej nauk. 
Okazało się, że tabliczka mnożenia znalazła swoich zwolenników i w naszej 
szkole. Mistrzom tabliczki gratulujemy umiejętności sprawnego liczenia!

Halina Bauza

Turniej w Rościnnie
W dniu 29 września 2018 r.  na boisku w Rościnnie odbył się Turniej 

w Piłkę Nożną zorganizowany przez  parafię pw. św. Stanisława Biskupa 
w Lechlinie pod przewodnictwem ks. Proboszcza Sławomira Komorskiego.  

W turnieju wzięli udział uczniowie z naszej szkoły w składzie: Dominik 
Kępka, Remigiusz Saukens, Marcel Dziechciar, Eryk Eliński, Maciej Siódmiak, 
Daniel Jaszyk, Gabriel Dankowski. Chłopcy do swojego składu przyjęli dodat-
kowo kolegów z Popowa Kościelnego, tworząc zgodny i zgrany zespół. Opie-
kę nad naszymi uczniami oprócz rodziców sprawowała p. Justyna Graczyk. 
Sponsorem imprezy był obecny na imprezie Burmistrz Miasta i Gminy Skoki 
p. Tadeusz Kłos. Zwyciężyła drużyna z Rościnna, wygrywając wynikiem 5:4. 
Ponadto przyznano wyróżnienia indywidualne, w których Eryk Eliński okazał 
się najlepszym strzelcem. W nagrodę wszyscy uczestnicy otrzymali medale 
i zostali poczęstowani kiełbaskami oraz mieli możliwość wyjazdu na mecz pił-
karski na stadion Lecha w Poznaniu. Gratulujemy!

Joanna Tomczak
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Światowy Dzień Uśmiechu
5.10. br. w naszej lechlińskiej szkole panował wyjątkowy nastrój, bo obcho-

dziliśmy Światowy Dzień Uśmiechu. Z tej okazji przygotowaliśmy wspólną 
uśmiechniętą gazetkę, na którą każdy uczeń przygotował uśmiechnięty pla-
kat. Mamy nadzieję, że taka pozytywna atmosfera będzie zawsze w naszej 
szkole, bo „uśmiech to bodaj najkrótsza droga do drugiego człowieka”.

Anna Szulda

Uroczystości rocznicowe 
w Jabłkowie

Rok 2018 przyniósł nam dwie niezwykle ważne dla państwa polskiego 
rocznice: 100-lecie odzyskania niepodległości oraz setną rocznicę wybu-
chu Powstania Wielkopolskiego. Z tej okazji 16 września 2018 r. w Szkole 
Podstawowej w Jabłkowie odbyła się uroczystość upamiętniająca te wyda-
rzenia oraz wielkie otwarcie wystawy „HEROsi WOLNOŚCI”- której pomy-
słodawcą i wykonawcą jest Pan Bartosz Borowiak a inicjatorem całej akcji 
lokalny działacz i patriota Pan Jerzy Kopecki. W uroczystości również wzię-
li udział: Burmistrz Miasta i Gminy Skoki - Tadeusz Kłos, Sekretarz Gminy - 
Blanka Gaździak, Radny Powiatu Krzysztof Migasiewicz, Radna Gminy Ma-
ria Kozłowska, delegacja oraz wiceprezes Towarzystwa Pamięci Powstania 
Wielkopolskiego - Koło Skoki Iwona Migasiewicz, Strzeleckie Bractwo Kur-
kowe z Królem Żniwnym, Grupa Rekonstrukcji Historycznej „Rogatywka 
1918-1939”, Emerycki Zespół Śpiewaczy „Harfa”, Orkiestra Dęta OSP Sko-
ki, przedstawiciele OSP Kakulin, zaproszeni goście - Dyrektorzy jednostek 
oświatowych, przedstawiciele jednostek samorządowych oraz organizacje 
pozarządowe, dyrekcja i nauczyciele szkoły i przedszkola w Jabłkowie, dzieci 
z naszych szkół i przedszkoli wraz z rodzicami, mieszkańcy Jabłkowa z rodzi-
nami. Uroczystość rozpoczęła się przemarszem z akompaniamentem Orkie-
stry Dętej OSP Skoki pod figurę Matki Boskiej, gdzie ks. Mirosław Węglarz 
odmówił modlitwę za poległych powstańców, a delegacje złożyły kwiaty i za-
paliły znicze. 

Na placu szkolnym oficjalnego otwarcia dokonała pani dyrektor Sławomira 
Kędziora, która uświadomiła wszystkim, jak ważne jest wspólne świętowa-
nie pod biało-czerwoną flagą i przekazywanie pamięci o tamtych wydarze-
niach następnym pokoleniom Polaków. Po przemowie nastąpiło uroczyste 
przecięcie wstęgi przez p. Bartosza Borowiaka, p. Sławomirę Kędziorę oraz 
burmistrza Tadeusza Kłosa, które otworzyło wystawę HEROsi WOLNOŚCI. 
Uczestnicy mogli obejrzeć niecodzienną ekspozycję wykonaną z klocków Le-
go, której elementy stanowiły makiety przedstawiające ważne wydarzenia 
z czasów Powstania Wielkopolskiego. Dopełnieniem całości były filmy ani-
mowane z wykorzystaniem elementów makiety, przygotowane przez Urząd 
Marszałkowski.

Dla najmłodszych uczestników przygotowano warsztaty modelarskie, 
w czasie których stworzyli papierowe repliki samolotów bojowych. Wystawie 
towarzyszyła prezentacja pamiątek udostępnionych przez Towarzystwo Pa-

mięci Powstania Wielkopolskiego – Skoki, a także wystawa prac plastycznych 
zorganizowana przez nauczycielkę plastyki, p. Agnieszkę Mańkę a wykonaną 
przez dzieci szkoły podstawowej.

Pięknym i wzruszającym momentem było wspólne śpiewanie pieśni pa-
triotycznych z chórem Harfa oraz występ Grupy Rekonstrukcji Historycznej 
„Rogatywka 1918-1939”, podczas której pasjonat historii pan Tomasz Kacz-
marek przybliżył bardzo ciekawie i obrazowo wydarzenia związanie z po-
wstaniem wielkopolskim. Wszystkie te wydarzenia były żywą lekcją historii 
nie tylko dla uczniów, ale i dla całej społeczności biorącej w nich udział. Ser-
deczne podziękowania kieruję do pana Piotra Kaczmarka za pomoc w prowa-
dzeniu uroczystości, pracowników Stowarzyszenia Edukacyjnego TĘCZA za 
pomoc w przygotowaniach i realizacji tego wydarzenia oraz wszystkich grup, 
organizacji i osób, które uświetniły naszą uroczystość i wsparły nasze przed-
sięwzięcie. 

Sławomira Kędziora

Lokalny Ośrodek Wiedzy 
i Edukacji

W Szkole Podstawowej w Jabłkowie wznowiliśmy działalność Lokalnego 
Ośrodka Wiedzy i Edukacji (LOWE). Mamy nadzieję, że również w tym roku 
skorzystają Państwo z bogatej oferty edukacyjnej ośrodka. Wśród szerokie-
go wachlarza zajęć czekają na Państwa m.in. zajęcia fitness, zajęcia wokalne, 
warsztaty szydełkowania, warsztaty kulinarne, warsztaty twórcze, zajęcia 
z języka angielskiego i wiele innych o których będziemy Państwa na bieżą-
co informować. Zachęcamy zatem do śledzenia naszego profilu na Facebook 
i stronie internetowej www.stowarzyszenietecza.pl oraz zapraszamy wszyst-
kich zapisanych i tych dotąd niezdecydowanych na zajęcia. 

ZAJĘCIA FITNESS
Poniedziałek – Lechlin
18:00-18:30 trening interwałowy
18:30-19:30 zdrowy kręgosłup

Środa – Jabłkowo 
15:00-15:30 trening interwałowy
15:30-16:30 zdrowy kręgosłup

WARSZTATY SZYDEŁKOWANIA 
Drugi poniedziałek miesiąca – Lechlin 
16:00-18:00 pierwsze spotkanie 8.10.18 r.

WARSZTATY KULINARNE 
Trzeci wtorek miesiąca – Lechlin 
15:00-18:00 pierwsze spotkanie 16.10.18 r.
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APEL DO RODZICÓW 
W związku z niepokojącymi doniesieniami dotyczącymi pojawiających się zagrożeń w internecie, Minister Edukacji Narodowej w liście skierowanym do śro-

dowiska oświatowego zwróciła się z prośbą o szczególne zwrócenie uwagi na kwestie bezpiecznego zachowania dzieci i młodzieży w internecie. Minister edu-
kacji poprosiła dyrektorów szkół o zorganizowanie w szkole, placówce oświatowej spotkań z rodzicami i uczniami, podczas których możliwe będzie omówienie 
kwestii dotyczących bezpiecznego korzystania z zasobów internetu przez uczniów. W liście minister podkreśla, że gry komputerowe mogą wspierać rozwój po-
znawczy, emocjonalny i społeczny dzieci. Jednak nadmierne korzystanie z nich może powodować problemy z koncentracją uwagi przez dłuższy czas, zaniedby-
wania nauki, aktywności fizycznej, kontaktów z rodziną i kolegami. Szefowa MEN wskazuje także na to, że może ono prowadzić również do rezygnacji z innych 
zainteresowań, a nawet zaniedbywania czynności takich, jak jedzenie czy sen. W skrajnych przypadkach doprowadzić nawet do uzależnienia. Minister zwraca 
się z prośbą do dyrektorów i nauczycieli o podjęcie działań zmierzających do zapoznania rodziców z zagrożeniami płynącymi z nieostrożnego korzystania z za-
sobów sieci. Warto podkreślić, że nie wszystko, co pojawia się w internecie, chociaż modne, jest bezpieczne i rozsądne. Minister edukacji prosi również, aby pod-
czas spotkań z rodzicami zachęcać ich do rozmowy z dzieckiem, omówienia jego aktywności w internecie, dopytania o ewentualne problemy, z jakimi być może 
się boryka. Dodatkowo istotne jest, aby zwrócić uwagę na zachowanie ucznia w ostatnim czasie – jego ogólne samopoczucie, poziom zmęczenia, rodzaj filmów 
i muzyki jakiej słucha.

Gry komputerowe
Gry komputerowe to bardzo popularna forma rozrywki dla dzieci i młodzieży. 60% dzieci w wieku 4-14 lat używa komputera do grania (opracowanie: „Gry 

w życiu uczniów, Instytut Badań Edukacyjnych”, 2014 r.), a 94% nastolatków w wieku 12-17 lat gra w gry wideo (opracowanie: The report of the APA Task Force 
on Violent Media, American Psychological Association, 2015 r.). Gry komputerowe mogą wspierać rozwój poznawczy, emocjonalny i społeczny dzieci. Wpływa-
ją pozytywnie na: spostrzegawczość, reakcje na bodźce, zdolności przestrzenne, procesy myślowe oraz koncentrację uwagi. Poprawiają refleks i koordynację 
wzrokowo-ruchową oraz ćwiczą umiejętność współdziałania w grupie. Jednak nadmierne granie może powodować problemy z koncentracją uwagi przez dłuższy 
czas, zaniedbywania nauki, aktywności fizycznej, kontaktów z rodziną i kolegami. Może ono prowadzić również do rezygnacji z innych zainteresowań, a nawet 
zaniedbywania czynności takich jak jedzenie czy sen. W skrajnych przypadkach doprowadzić nawet do uzależnienia. Gry zawierające agresję i brutalną przemoc 
powodują wzrost poziomu agresji u dzieci, uczą wrogich zachowań wobec innych ludzi oraz tego, że jedynym sposobem na rozwiązywanie problemów jest uży-
wanie siły. A w przypadku opisanym poniżej, mogą prowadzić do samookaleczenia, a nawet śmierci.

Wskazówki dla rodziców
Poniżej zamieszczam również kilka wskazówek dla rodziców, dotyczących zachowania bezpieczeństwa w korzystaniu z gier komputerowych:
• Określ zasady dotyczące czasu, jaki twoje dziecko może przeznaczać na gry komputerowe.
• Zadbaj o to, aby dziecko nie grało codziennie, ale też nie rób tradycji z tej formy spędzania czasu. Jeśli ustalisz, że w waszym domu gra się w określone dni, 

np. w piątki i niedziele, dziecko przez cały tydzień będzie żyło oczekiwaniem na włączenie komputera.
• Zainteresuj się, w co gra twoje dziecko i czy gra jest dla niego odpowiednia. Porozmawiaj z dzieckiem o grach, z których korzysta, sprawdź, czego może się 

z nich nauczyć.
• Zanim kupisz swojemu dziecku grę, upewnij się, że jest odpowiednia do jego wieku. Może ci w tym pomóc system oceny gier PEGI.
• Zwróć uwagę, czy w zachowaniu twojego dziecka nie pojawiają się sygnały uzależnienia od komputera.
• Upewnij się, czy twoje dziecko z powodu grania nie zaniedbuje obowiązków domowych i szkolnych.
• Sprawdź, czy gra jest pozbawiona mikropłatności.
• Pamiętaj, że istnieją mini gry, które nie wymagają instalacji, a zawierają treści nieodpowiednie dla dzieci.
• Zwróć uwagę na to, czy w grze można kontaktować się z innymi graczami.

                                                            Pedagog szkolny Krzysztof Ołdziejewski
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W ostatnim tygodniu roku miałem okazję przez dwa popołudnia prze-
mierzyć całą naszą gminę. Odwiedziłem wszystkie miejscowości, nawet 
te najdalej oddalone i najmniejsze. Odwiedziłem wiele domów, rozma-
wiałem z rodzicami i uczącymi się w naszej szkole uczniami i uczennicami.

Szary, pochmurny, trochę mglisty i dżdżysty dzień wcześnie otulił szalikiem 
ciemności drogi. Obserwując poruszających się po niej pieszych zrodziła się 
myśl o konieczności zasygnalizowania ważnego problemu - bezpieczeństwa.

 
 Zapewnienie uczniom bezpieczeństwa w szkole, na wycieczkach, w cza-
sie wakacji i ferii zimowych należy do najważniejszych obowiązków dyrekto-
rów, nauczycieli, opiekunów. Przedmiotem nieustannej troski dorosłych jest 
także dążenie do stworzenia dzieciom warunków do nauki, zabawy i wypo-
czynku w przyjaznej, radosnej atmosferze. Tematyka bezpieczeństwa, które 
jesteśmy winni zapewnić uczniom, jest bardzo wyraźnie podkreślona w wielu 
aktach prawa oświatowego. Wszyscy pracujący w szkole starają się zapewnić 
bezpieczny pobyt dziecka w trakcie nauki. Na pytanie: „czy w naszej szkole 
dziecko jest bezpieczne?” bez namysłu i z pełną odpowiedzialnością odpo-
wiedziałbym: tak! Codzienność funkcjonowania dzieci i młodzieży w szko-
łach odbywa się w rytm opracowanych z wielkim wysiłkiem grafików zajęć 
w poszczególnych dniach. A jak wygląda droga dzieci do szkoły i ich powrót 
do domów? Czy jest bezpieczna? Posłużę się trzema przykładami, jakie zaob-
serwowałem podczas tych dwóch dni.

Miejscowość Kuszewo. Lokalizacja przystanku autobusowego, na którym 
wysiadają dzieci ze szkolnego autobusu mieści się w połowie miejscowości. 
Droga typowa dla miejscowości o strukturze wiejskiej. Bardzo wąskie pobo-
cze, bez chodnika dla poruszających się pieszo. Z daleka widać wysiadającą 
z autobusu szkolnego uczennicę. Już pierwsza rzecz jaka rzuciła mi się 
w oczy, to brak odblaskowej kamizelki. Szybko uzmysłowiłem sobie lokaliza-
cję domu w jakim mieszka ta uczennica - ostatni dom graniczący praktycznie 
z Popowem Kościelnym. Dość ruchliwą drogą, bo to przecież czas powrotów 
z pracy, przemierzyć musi ponad dwa kilometry. O tej porze roku czasami 
cały dzień jest ograniczona widoczność, a o 16:00 jest już mrok i odbla-
skowa kamizelka to obowiązek i konieczność.

Podobną drogę przemierza uczennica mieszkająca na końcu innej miejsco-
wości - w Kakulinie. Wysiadająca w ciemnej kurtce uczennica staje się zu-
pełnie niewidoczna, a po przejściu dwustu metrów, zupełnie znika w mroku 
nieoświetlonej drogi prowadzącej przez pola do jej domu.

Kolejne popołudnie i wyjazd do miejscowości po drugiej stronie naszej gmi-
ny. Jestem w Pawłowie Skockim. Stąd każdego dnia pieszo przemierza drogę 
uczennica mieszkająca w Miączynku. Jadący ze mną kierowca mówi „nigdy 
tu nie byłem, nawet nie wiedziałem, że jest taka miejscowość”. Leśniczówka 
Miączynek - mieszkają tu trzy, może cztery rodziny. Droga prowadząca do 
tej osady leśnej nie jest ruchliwa, tu rzadko ktoś jedzie samochodem. Polna, 
wyboista droga, o tej porze z kałużami i gliniastą mazią. Cały czas przez las, 
ciemna, wzbudzająca respekt swoją mrocznością, zapewne dla wielu byłaby 
pełna obaw i strachu. Dla tych którzy tu mieszkają, to normalne. Przywykli 
do tego, bo innej drogi nie znają i innej nie ma. Pomyślałem wtedy o obłoco-
nym i pewnie nie jeden raz przemoczonym obuwiu tego dziecka. Staram się 
przypomnieć jej twarz - uśmiechnięta, pogodna dziewczynka, która od wrze-
śnia kontynuuje w VII klasie naukę w naszej szkole. Kiedy dojechaliśmy by-
ło już po 17. Dziewczynka jeszcze nie wróciła ze szkoły. Pomyślałem o na-
uce, czy zdoła wykrzesać jeszcze z siebie siły, aby otworzyć zeszyty czy książkę? 
Nawet nie wiem, czy w szkole zjada ciepły posiłek. Muszę to koniecznie 
sprawdzić. 

Policjanci, dbając o bezpieczeństwo dzieci na początku roku szkolnego,  
rozmawiają z najmłodszymi o prawidłowym przekraczaniu jezdni, porusza-
niu się po niej w przypadku braku chodnika lub pobocza i zachowaniu w miej-
scach oczekiwania na przyjazd autobusów. Myślę, że warto zadbać o to, aby 
wychodzące dzieci ze szkolnego autobusu koniecznie miały założone ka-
mizelki odblaskowe, nawet jeśli uważają, że są nietwarzowe.

Apel także do rodziców. Postarajmy się nauczyć swoje dzieci podstawo-
wych zasad ruchu drogowego. Powinny poznać przepisy mówiące o tym, jak 
powinien zachowywać się pieszy lub rowerzysta. Gdzie i jak przechodzić na 
drugą stronę ulicy, kiedy zsiąść z roweru i przeprowadzić go, idąc pieszo. Jak 
tylko mamy okazję, choćby na spacerze, powinniśmy o tym z dzieckiem roz-
mawiać i ćwiczyć te zasady w praktyce. Dzieci na drogach koniecznie po-
winny być zaopatrzone w odblaskowe opaski na ręce lub nodze, elementy 
naszyte na kurtkę, buty czy plecak, a nawet kamizelki odblaskowe. Dzięki 
temu będą bardziej bezpieczne. Poza terenem zabudowanym to obowiązek, 
ale uważam, że w ten sposób powinniśmy wyposażyć dziecko także w mieście 
zwłaszcza jesienią i zimą, gdy szybko się ściemnia. 

                                                                 Pedagog szkolny Krzysztof Ołdziejewski

BEZPIECZNA DROGA ZE SZKOŁY
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Emil przewodnikiem Indian
Puszcza amazońska stanowiła cel jego pierwszej, samotnej wyprawy. Miał wtedy zaledwie 18 lat i dojrzałe, 

odważne marzenia. Te ostatnie spełniają się, jeśli im nieco pomożemy. Emil pomógł. 
Emil Witt spotkał się w Bibliotece Publicznej, 1 października 2018 r., z uczniami klas ósmych i ich nauczycielami. 

Zaproponował nietuzinkową lekcję geografii. Wspólnie z mieszkańcem skockiej gminy mieliśmy przyjemność podzi-
wiać, z indiańskiej dłubanki, piękno Amazonii. Odkryliśmy las deszczowy, tubylcze wioski, zadziwiającą faunę i florę. 
Emil poznał te miejsca tak dobrze, że podczas jednej z wypraw pomógł znaleźć drogę w amazońskiej puszczy młode-
mu Indianinowi Machiguenga. 

Spotkanie było pierwszym z cyklu „Przed wyborem zawodu”. Zawód PODRÓŻNIK okazał się niezwykle interesu-
jącym dla wytrwałych, odważnych młodych ludzi, dodatkowo zmotywowanych przez Emila. Uczniowie wykazali się 
wiedzą i elokwencją; chętnie dopytywali o szczegóły życia podróżnika. Biblioteczny projekt edukacyjny jest zgodny 
z podstawą programową i wspomaga szkołę w zakresie doradztwa zawodowego.

Z pasją opowiada i „zaraża” fascynującymi eskapadami. Podróżowanie, z dala od szlaków turystycznych i cywilizacji, za to blisko tubylców, 
nieskażonej przyrody, niezwykłych zwyczajów i niezwyczajnych zjawisk, stało się życiowym wyzwaniem Emila.

Maciej na podium!
Od dzieciństwa zakochany w muzyce. Utalentowany a zarazem niezwykle skromny, perfekcyjny i refleksyjny. Bez gitary ani rusz. Maciej Kujawa, rodowity sko-

czanin stanął na piedestale! Do Maćka i kilkudziesięciu nadzwyczajnie rozśpiewanych młodych należał miniony weekend. Podczas kolejnego Festiwalu Polskiej 
Piosenki im. Janusza Kondratowicza w Luboniu, wykonawcy przeglądu prezentowali piosenki, których autorem tekstu jest Jacek Cygan. Zaśpiewał i Maciej. 
Utwory: „Odnawiam dusze” i „Ballada R.” zabrzmiały w wykonaniu skoczanina tak dostojnie, że aż „poraziły” emocjami i niezwykle pozytywną energią. Maćkowi, 
ze wzruszeniem, kibicowali obecni na koncercie rodzice. Wreszcie zabrzmiał długo oczekiwany (festiwal trwał od 5 do 6 października 2018 r.) werdykt. Drugą 
nagrodę, z rąk Jacka Cygana, otrzymał MACIEJ KUJAWA. Brawa!!!

Macieju, gratulujemy Tobie najserdeczniej. Życzymy dalszego rozwoju kariery muzycznej, która stała się Twoją przepiękną życiową przygodą. 

W imieniu skockiej instytucji kultury – Elżbieta Skrzypczak.

Biblioteka Publiczna Miasta i Gminy Skoki
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T O B I E  
O J C Z Y Z N O

X KONKURS RECYTATORSKI

M O J E J
O J C Z Y Ź N I E  

XII TURNIEJ 
RECYTATORSKI

dla uczniów klas 4 - 6 szkół podstawowych

23 listopada 2018/piątek 
godz. 16:30

dla uczniów klas 7 i 8 szkół podstawowych  
oraz 3 gimnazjum

16 listopada 2018/piątek 
godz. 17:00

Więcej informacji oraz zapisy w sekretariacie
Biblioteki Publicznej w Skokach,  

ul. Rogozińska 1B

Więcej informacji oraz zapisy w sekretariacie
Biblioteki Publicznej w Skokach,  

ul. Rogozińska 1B

"100 lat wolności w piosence"

KATARZYNA FORNAL ORAZ  MATEUSZ DONIEC 

Antologia 
Niepodległości

P R Z E G L Ą D  P O E Z J I

9 listopada 2018 
godz. 17:00 

Bibliorteka Publiczna w Skokach
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23 listopada 2018/piątek 
godz. 16:30

dla uczniów klas 7 i 8 szkół podstawowych  
oraz 3 gimnazjum

16 listopada 2018/piątek 
godz. 17:00

Więcej informacji oraz zapisy w sekretariacie
Biblioteki Publicznej w Skokach,  

ul. Rogozińska 1B

Więcej informacji oraz zapisy w sekretariacie
Biblioteki Publicznej w Skokach,  

ul. Rogozińska 1B

Indie według Anny

ZAPRASZAMY NA SPOTKANIE
Z ANNĄ GRABOWSKĄ 

14 LISTOPADA 2018 
GODZ. 17:00 
BIBLIOTEKA PUBLICZNA W SKOKACH





Święto pyry w Lechlinie
W sołectwie Lechlin 15 września w piękne słoneczne, sobotnie popo-

łudnie, odbył się ,,dzień pyry’’ zorganizowany przez sołtysa, jednocześnie 
radnego Gminy Pawła Grabińskiego i radę sołecką. Święto to zgromadzi-
ło mieszkańców starszych oraz młodzież i dzieci do wspólnego świętowania 
na wiejskim biesiadniku. Dla wszystkich uczestników były pieczone ziemniaki 
oraz tradycyjny gzik i smażona kiełbaska. O mieszkańcach nie zapomniał tak-
że radny powiatu Grzegorz Owczarzak, który przybył z pysznymi pączkami.

Edmund Lubawy

Bo Wełna lubi być razem!
 W piątkowe popołudnie 05.10.2018 r. drużyny Żaków, Orlików, Mło-

dzików, Trampkarzy i Juniorów KS Wełna Skoki wraz z rodzicami i rodzeń-
stwem spotkali się na stadionie sportowym w Skokach. Integracja przy 
ognisku to doskonała okazja do podsumowania działań, omówienia kie-
runków rozwoju klubu, a przede wszystkim do wspólnej zabawy.

Upominek w postaci piłki wręczany przez Burmistrza Miasta i Gminy Sko-
ki Tadeusza Kłosa najbardziej przypadł do gustu najmłodszym - natychmiast 
udali się na boisko, żeby potrenować.

Dzieci i młodzież z dużym zainteresowaniem przyglądali się stanowisku 
Straży Pożarnej – druhowie z OSP Skoki przeprowadzili instruktaż udziela-
nia pierwszej pomocy i prawidłowego postępowania podczas wykonywania 
reanimacji.

Serdecznie dziękujemy wszystkim osobom zaangażowanym w organizację 
za umożliwienie spędzenia popołudnia w tak miłej atmosferze.

  Kinga Pilna

Migawki z życia „emerytów”
 
Kolejną piękną przygodę przeżyli członkowie skockiego Oddziału Pol-

skiego Związku Emerytów, Rencistów i Inwalidów, którzy zdecydowali 
się na udział w zorganizowanej przez Zarząd w dniach od 1 do 8 września 
„wyprawie” do Świnoujścia.

Nasi wycieczkowicze zaliczyli bezpieczny przejazd „tam i nazad” autoka-
rem, pokonując po drodze promem Świnę i zamieszkali w Domu Uzdrowisko-
wym „Jowisz”. „Dom” ten stanowił ich bazę noclegową i żywieniową, ale na-
si wycieczkowicze w zasadzie skupiali się na poznawaniu uroków tej pięknej 
miejscowości na wyspie Uznam. Zresztą indywidualne zwiedzanie rozpoczę-
li zaraz po zakwaterowaniu i wspólnym posiłku. Naturalnie pierwsze kroki 
skierowali na plażę i przywitali się z morzem, nad które w każdym wolnym 
czasie wracali. Ale tego czasu, za sprawą organizatorów nie było zbyt wiele 
i trzeba było nim rozsądnie gospodarzyć, dlatego też swe kroki, w zależności 
od upodobań, skierowali w kierunku portu, pięknych parków i samego miasta. 

Harcerski Market Garden 
po raz XIII

Nietypowy przebieg miał tegoroczny Market-Garden, cykliczna harcer-
ska impreza, która odbyła się już po raz XIII.

Po zakwaterowaniu w klasach nastąpił apel i nowy podział na zastępy. Roz-
planowaliśmy też czynności dnia następnego. Kilka minut po północy alarm 
obudził siedmioro zuchów. Musieli ubrać się w mundury i pójść do lasu. Dro-

gę wyznaczały im lampiony trzymane przez starszych kolegów i koleżanki. 
Celem tej nocnej wędrówki Mikołaja Kubickiego, Amelii Jeske, Zochy Mag-
dy, Łucji Janus, Juliusza Wrzesińskiego, Maksymiliana Śramy i Wandy Surdyk 
było ognisko. To właśnie przy jego płomieniach zostali przyjęci do harcerskiej 
drużyny kończąc swą przygodę z zuchami. Od drużynowego otrzymali lilijki, 
które zastąpiły znaczek zucha.

Następny dzień przed południem zajęły przygotowania do kulminacyjnej 
imprezy roboczo nazwanej „Popołudnie z harcerzami”. Na nasze zaproszenie 
przybyli rodzice, znajomi i przyjaciele by razem pobawić się. Można więc było 
poszukać w lesie ukrytych punktów na orientację, przypomnieć sobie rozbija-
nie namiotu i pierwszą pomoc, pokonać rowerowy tor przeszkód lub most ty-
betański. Tajemnice sztuki survivalu odkrywali Jurek Cybulski i Tomek Obst. 
Słowem dla każdego coś miłego. Nie zabrakło też czegoś dla ciała dzięki ro-
dzicom można było wypić sobie kawę i zjeść przepyszne ciasto. Nie zabrakło 
też harcerskiej grochówki i pieczonych kiełbasek. Impreza w formie pikniku 
bardzo się udała i planujemy ją powtarzać. Niech żałują Ci, co nie byli.

Andrzej Surdyk 

KATYŃ-PAMIĘTAMY
17 września br. Skoczanie 

uczcili ofiary zbrojnej agresji 
ZSRR na Polskę. Tego dnia 79 lat 
temu rozpoczęła się tragedia ty-
sięcy Polaków, wśród których 
były również osoby związane 
z naszym miastem i gminą. Na 
znak pamięci, pod tablicą pamiąt-
kową na cmentarzu parafialnym 
w Skokach, członkowie Skockiej 
Grupy „Katyń-Pamiętamy”, spo-
krewnieni z zamordowanymi na 
Wschodzie, odmówili modlitwę za 
zmarłych, zapalili znicze i złożyli 
wiązankę kwiatów.

Tekst i foto: Iwona Migasiewicz 

Skockie
stowarzyszenia
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VI Wojewódzkie Zawody 
Sportowo-Pożarnicze OSP

 W Wągrowcu 15 września odbyły się Wojewódzkie Zawody Sporto-
wo-Pożarnicze. Zawody te są formą intensywnego szkolenia pożarnicze-
go niezbędnego w przygotowaniu do działań ratowniczych. Zawody wo-
jewódzkie i zgodnie z kalendarzem zawodów sportowo-pożarniczych OSP 
rozgrywane są co cztery lata. Startują w nich zwycięzcy zawodów powiato-
wych. Powiat Wągrowiecki reprezentowany był przez drużynę OSP z Łekna. 
Zawody zostały przeprowadzone w dwóch konkurencjach - ćwiczeniach bo-
jowych oraz sztafecie pożarniczej 7x50m. 

Swój skromny udział w organizacji tak dużego przedsięwzięcia miały tak-
że jednostki z terenu Gminy Skoki - OSP Kakulin oraz OSP Skoki - druhowie 
wspierali głównych organizatorów od strony technicznej. O część artystycz-
ną zadbała Orkiestra Dęta OSP Skoki pod batutą Artura Pokorzyńskiego. 

Wędkowali na Warcie
Myśląc o wędkarzach często wyobrażamy sobie samotnych osobników, 

którzy z kijem w ręku zatapiają się w szuwarach by w ciszy i spokoju „polo-
wać” na „taką rybę”. Temu powszechnemu pojęciu zaprzeczają członkowie 
skockiego Koła PZW nr 120,  którzy należą do najprężniej działających kół 
wędkarskich nie tylko w Okręgu Poznańskim.

Nasi wędkarze nie gardząc ciszą i spokojem biorą też udział we wszelkich 
uroczystościach i imprezach organizowanych na terenie Miasta i Gminy Sko-
ki, spośród których ważniejsze trudno sobie wyobrazić bez pocztu sztanda-
rowego Koła. Kierownictwo Koła jest również organizatorem wielu imprez, 
w tym zawodów dla swych członków, które przybierają formę spotkań inte-
gracyjnych dla ich rodzin. Ograniczając się tylko do miesiąca września br., do-
wiadujemy się że nasi wędkarze mieli możność uczestnictwa w 3 zawodach 
wędkarskich.

 Relację z odbytych w dniu 9 września na jeziorze Borowe Spławikowych 
Zawodów Wędkarskich o Puchar Przewodniczącego Rady Miejskiej Gminy 

W trybie zorganizowanym skoczanie uczestniczyli w wycieczkach do 
Seebad Ahlbeck w Niemczech i do Międzyzdrojów na wyspie Wolin. Wielką 
atrakcją był już sam przejazd promem do stolicy Danii-Kopenhagi, a niesamo-
witych wrażeń dostarczyły spacer oraz przejażdżka autokarowa i przejazd ło-
dziami po kopenhaskich ulicach i kanałach. 

Wrażenia i przeżycia z tej pięknej eskapady przeważały w rozmowach po 
powrocie do Skoków oraz w rozmowach z koleżankami i kolegami przed ze-
braniem miesięcznym Oddziału w dniu 2 października br. One też niechybnie 
zadecydowały, że organizatorzy planują powtórzyć wyjazd z podobnym pro-
gramem w przyszłym roku. 

Wracając do tematyki i programu zebrania możemy stwierdzić, że w zasa-
dzie nie odbiegały one od innych zebrań związku. Przedstawiciele Zarządu 
omówili sprawy organizacyjne, zdali relacje z aktualnej działalności, w tym 
z rozliczeń finansowych i z podejmowanych inicjatyw i planów na najbliż-
szy okres - wyjazd do kina na film „Kler”, udział w uroczystościach na tere-
nie gminy – m.in. udział w wyborach samorządowych, udział w występach es-
tradowych, w Gali „Fiksmatynta” oraz w uroczystościach rocznicowych: 100. 
Rocznicy Odzyskania Niepodległości i 100. Rocznicy Wybuchu Powstania 
Wielkopolskiego. 

Oprócz tych spraw bieżących godnym odnotowania stały się też dwa 
niecodzienne wydarzenia, tj:

- Udział w zebraniu Burmistrza Tadeusza Kłosa, który w syntetyczny 
sposób omówił dokonania Samorządu Gminnego w okresie ostatniej 4-letniej 
kadencji oraz zamierzenia inwestycyjne na najbliższe 5 lat ze szczególnym 
zwróceniem uwagi na problemy ludzi starszych i niepełnosprawnych i apelo-
wał do uczestników oraz do ich rodzin o uczestnictwo w wyborach do władz 
samorządowych w dniu 21 października 2018 r.

- Jubileusz 85. urodzin wieloletniej członkini Związku Emerytów pani 
Janiny Kucharskiej, której koleżanki i koledzy zaśpiewali 100 lat a członko-
wie Zarządu w imieniu wszystkich członków obdarowali Jubilatkę koszem ze 
słodyczami i drobnymi upominkami.   

       
Edmund Lubawy

32



Skoki Zbigniewa Kujawy zawarliśmy we wrześniowym 
wydaniu naszego miesięcznika. Dzisiaj, na podstawie 
relacji Sekretarza Koła Piotra Babrakowskiego, kilka 
słów poświęcamy dwóm kolejnym rywalizacjom na-
szych „moczykijów”. Tym razem na „Warcie” nasi węd-
karze walczyli o Puchar Kapitana Sportowego Koła 
oraz o Puchar Zarządu Koła.

- Zawody Spławikowo - Gruntowe o Puchar Kapi-
tana Sportowego

 23 września 19 wędkarzy seniorów, w tym 1 pani 
oraz 4 juniorów, stanęło do rywalizacji na Spławiko-
wo-Gruntowych Zawodach Wędkarskich o Puchar 
Kapitana Sportowego Koła Mariusza Kielmy. Węd-
kowano 4 godziny na Warcie w okolicach Miękowa 
koło Owińsk. Po zakończeniu pracy komisji sędziow-
skiej pod przewodnictwem Andrzeja Janiszewskiego, 
główny organizator imprezy, fundator nagród i poczę-
stunku dla uczestników Mariusz Kielma, wręczył pu-
chary zwycięzcom - zdobywcom 3 pierwszych miejsc 
z grupy seniorów i najlepszemu spośród juniorów oraz 
statuetki wędkarzom chlubiącym się złowieniem największej ryby - wszyscy juniorzy otrzymali też upominki rzeczowe. Puchary otrzymali: Henryk Giziński - 
10,48 kg ryb, Leszek Stoiński - 4,80 kg i Robert Chelwing - 4,12 kg ryb. Tuż za podium, z 2,60 kg ryb uplasował się Henryk Eliński, który też zdobył statuetkę 
za największą rybę.

W grupie juniorów łowiąc 2,84 kg ryb zwyciężyła i puchar oraz statuetkę za największą rybę zdobyła Julia Dziabas. Na drugim miejscu z 0,58 kg ryb zamel-
dowała się Julia Konrad a na trzecim z 0,50 kg ryb Amelia Radzińska.

Po części oficjalnej wszyscy skupili się przy konsumpcji i mieli możność uraczyć się ciepłymi i zimnymi napojami, chlebkiem ze smalcem i ogórkiem oraz 
smacznymi flaczkami i grzaną kiełbaską. 

- Zawody Spinningowe o Puchar Zarządu Koła
 Minął tydzień i 30 września 22 miłośników spinningu, w tym 1 wędkująca pani, udało się na kolejne zawody na Warcie. Tym razem nasi „moczykije” opano-

wali łowisko w Tucholi koło Sierakowa. Spinningowano 5,50 godziny, przy czym głównym czuwającym nad przebiegiem rywalizacji i „szefem sędziów” ponow-
nie był Andrzej Janiszewski. Jednak tym razem w sumie wyniki były mizerne. Rybami, i to w znikomych ilościach, mogło poszczycić się jedynie 9 zawodników.

Najlepsze wyniki osiągnęli i puchary ufundowane przez Zarząd Koła z rąk Prezesa Jacka Dudka za połów drapieżników otrzymali: za złowienie 1,06 kg ryb - 
Robert Chelwing, za 0,90 kg - Henryk Eliński i za  0,90 kg ryb - Leszek Stoiński. Czwarte miejsce z 0,70 kg ryb zajął Dawid Giziński.

Po zakończeniu rywalizacji wszyscy uczestnicy z apetytem posilili się tradycyjnie już chlebem ze smalcem oraz grzaną kiełbasą z wody, które popić mogli 
rozgrzewającą herbatą i kawą i ulubionym przez wszystkich czerwonym barszczykiem.

     Edmund Lubawy  

„Wełna” w czołówce na boiskach Ligi Międzyokręgowej 
Ostatnią relację z poczynań „Wełny” na boiskach Ligi Międzyokręgowej zakończyliśmy informacją o wynikach meczu 6. kolejki. Przypominamy, że 

mecz ten nasi piłkarze, osłabieni o 5 czołowych zawodników, rozegrali 8 września na wyjeździe ze „Spartą” Oborniki i zakończyli go pierwszą w sezonie 
porażką z wynikiem 5:1. Honorową bramkę dla Skoczan strzelił Radosław Modlibowski. Wynik ten nie zmienił lokaty naszego Klubu i „Wełna” pozo-
stała liderem Tabeli. 

 Kolejnym rywalem naszej drużyny - 15 września na boisku przy ulicy Parkowej - byli piłkarze „Zamku” Gołańcz. Spotkanie to ostatecznie pokazało lepszą 
formę skockiej ekipy i zakończyło się jej wygraną z wynikiem 5:3. Jednak wynik ten wymagał dużego wysiłku zawodników prowadzonych przez Ostańskiego 
i pierwsze minuty zdecydowanie należały do gości, którzy prowadzili z wynikiem 0:3. Jednak pierwsza połowa zakończyła się remisem z rezultatem 3:3 a dru-
ga połowa wspomnianą wygraną Skoczan. Strzelcami bramek dla gospodarzy byli: Błażej Rajewski, Robert Ludowicz, Jakub Slósarczyk, Arkadiusz Dereżyński 
i Radosław Modlibowski. Wynik ten umocnił pozycję „Wełny” jako lidera IV Ligi. Po nim z 16 punktami, 19 bramkami zdobytymi i 11 straconymi „Wełna” pozo-
stawała na pierwszym miejscu Tabeli a nasz ostatni rywal - „Zamek” Gołańcz z 9 punktami zajmował 11. miejsce Tabeli.

W tej sytuacji 22 września Skocznie bez większych stresów udawali się na pojedynek z zamykającą Tabelę „Vitcowią” Witkowo. I rzeczywiście, mecz ten za-
kończyli wspaniałym wynikiem - 0:10, a ostatecznie zadecydowali o nim strzelcy bramek:  Radosław Modlibowski - 3, Jakub Slósarczyk - 3, Arkadiusz Dereżyń-
ski - 2 oraz Robert Ludowicz  - 1 i Błażej Rajewski - 1. 

Po tym spotkaniu z 19 punktami, 6 meczami wygranymi, 1 przegranym i 1 zakończonym remisem oraz 29 bramkami zdobytymi i 11 straconymi „Wełna” 
utrwaliła pozycję lidera w grupie międzyokręgowej.

W następną sobotę – 29 września, rywalem występującej w charakterze gospodarzy skockiej drużyny byli piłkarze „TPS Winogrady” Poznań. Tym razem nie 
pomógł wzmożony doping skockich kibiców i goście ostatecznie okazali się stroną wygraną. Mecz zakończył się przegraną „Wełny” z wynikiem 3:5, przy czym 
strzelcami bramek spośród jej zawodników byli Robert Ludowicz, Błażej Rajewski i Arkadiusz Dereżyński.

Po tym spotkaniu z 19 punktami, 32 bramkami zdobytymi i 16 straconymi „Wełna” utraciła pozycję lidera grupy. Jej miejsce zajęła z identyczną liczbą punk-
tów, a różniąca się liczbą bramek „Sparta” Oborniki. Nasz Klub spadł na drugie miejsce w Tabeli. Tuż za „Wełną” uplasował się „GLKS” Wysoka, a czwarte miej-
sce zajęła „Iskra” Szydłowo.   

W tej sytuacji w dniu 6 października zawodnicy i kibice „Wełny” udawali się na mecz „za miedzę” do plasującej się na 13. pozycji Tabeli „Concordii” Murowa-
na Goślina. Spotkanie to zakończyło się remisem z wynikiem 1:1, przy czym po stronie „Wełny” gola w siatce rywala umieścił Radosław Modlibowski. Po tym 
spotkaniu – 10. w sezonie nasz Klub z 20 punktami, 6 meczami wygranymi, 2 remisami i 2 przegranymi pozostał na 2. miejscu Tabeli. 

Kolejny mecz, występując w roli gospodarza, piłkarze „Wełny” rozegrają 13 października z zawodnikami „Iskry” Szydłowo, ale relacje z tego spotkania zamie-
ścimy już w listopadowym wydaniu „Wiadomości”. 

       Edmund Lubawy 

Skockie
stowarzyszenia
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Koło Gospodyń Wiejskich w Potrzanowie 
zaprasza na 

SYLWESTER 2018
zagra DJ. Rafał

cena: 240 zł za parę 
kontakt: Anna Kaczmarek tel. 509 672 541

ANDRZEJKI!

2018
OSP KAKULIN

Zaprasza do wspólnej zabawy
24 listopada w ośrodku 

socjalno-kulturalnym
w Kakulinie

Muzycznie zabawi 
gości zespół:

„CLIFF”
Cena biletu 180 zł od pary, 

konsumpcja w cenie.
Zapraszają Organizatorzy

Kontakt: 
Lidia Szymkowiak

tel.: 889 749 365



Sport, turystyka, rekreacja

 Z początkiem września rozpoczęła się piłkarska rywalizacja na skockiej hali sportowej. Do rozgry-
wek pod patronatem Burmistrza Miasta i Gminy Skoki przystąpiło 12 drużyn: Zjednoczeni Koptrans, 
Rossoneri, Rościnno, Dream Team, Młodzi Kiszkowo, Belweder Team, Andraka Team, Max Sport Kaku-
lin, Akapulko, USW Bolechowo Osiedle, Krecik Team, Pobiedziska. 

Zakończenie rozgrywek przewidziane jest na 20 października.

Korona Polskich Półmaratonów 
zdobyta

Korona Polskich Półmaratonów jest dla osób ze środowiska biegowego wyzwaniem, czymś co elektryzuje! Czymś, co należy zdobyć! Czym jest  
ta Korona? Zapyta ktoś, kto nie jest w temacie. Co trzeba zrobić żeby zdobyć medal Korony Polskich Półmaratonów?

Jest to trochę skomplikowane, a więc od początku. W skład Korony Polskich Półmaratonów wchodzi 11 imprez biegowych rozgrywanych na dystansie 
21,097 km, które muszą spełnić bardzo surowe kryteria. Aby zdobyć medal należy ukończyć 5 z nich w ciągu jednego roku kalendarzowego. Nie mogą to być 
jednak dowolne biegi z tej piętnastki. Wśród nich w 2018 muszą się znaleźć:

- jeden z czterech: Warszawa, Poznań, Wrocław, Kraków
- jeden z trzech: Białystok, Wałbrzych, Piła
- jeden z czterech: Gdynia, Sobótka, Grodzisk Wlkp., Gniezno.
Co jest trudnego w zaliczeniu takiej Korony? Po pierwsze samo przygotowanie się nie tylko do jednego biegu, a aż do pięciu. Starty muszą być zaliczone  

w ciągu roku. Czasami trzeba myśleć, planować, biec rozsądnie, bo może nam się np. w czwartym starcie przytrafić kontuzja i nie zaliczymy piątego, a kolejny nie 
będzie pasował do schematu wyznaczonego przez organizatora i nici z Korony. Możemy też coś planować, a życie życiem. Łatwo nie jest to wszystko poukładać. 
Trzeba także trochę pojeździć po Polsce.

Jeśli już szczęśliwie ukończymy 5 półmaratonów należy wypełnić wniosek i przesłać go do organizatora z zaliczonymi biegami, ten weryfikuje wszystkie  
te starty i przyznaje pamiątkowy medal Korony Polskich Półmaratonów.

Kilku skoczan we wcześniejszych latach zdobywało tego typu zaszczytne wyróżnienie. 
W tym roku z grona skockich biegaczy (o których wiemy) do takiego wyzwanie przystąpili: Kasia Borowczyk i Natalia Gryska, one zaliczyły: Gdynię,  

Poznań, Wrocław, Piłę i Gniezno oraz Filip Kujawa, Robert Oksza - Skibiński i Bartosz Seidler oni ukończyli natomiast: Gdynię, Poznań, Grodzisk, Piłę i Gniezno.  
Te wszystkie ukończone biegi spowodowały zdobycie Korony Polskich Półmaratonów. Brawo!

W ostatnim biegu na dystansie 21,097 km w Gnieźnie w minioną niedzielę biegło siedmioro mieszkańców naszej gminy, a to ich wyniki:

Przypominamy, że 28 października odbędzie się III edycja naszego półma-
ratonu, tym razem na odwróconej trasie ze Skoków do Wągrowca. Regulamin, 
zapisy na stronie  polmaratonwagrowiecskoki.pl 

Bartosz Seidler

Skocka Liga halowa trwa!
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Imię i nazwisko Miejsce OPEN Czas

Filip Kujawa 341 1:37.31

Łukasz Kruk 1:41.20

Katarzyna Borowczyk 1069 1:50.07

Waldemar Szewczyński 1352 1:53.34

Robert Oksza-Skibiński 1512 1:55.32

Bartosz Seidler 1951 2:00.34

Natalia Gryska 2669 2:11.52



Lp. Imię i nazwisko Kategoria Miejsce Czas

1 Giersig Paulina K20 4 0:26,0

2 Płażalska Beat K30 4 0:26,30

3 Berendt Anna K20 7 0:28,19

4 Kubiatowicz Kinga K30 10 0:28,28

5 Lehmann Patrycja K20 11 0:29,20

6 Stefaniak Karolina K40 13 0:29,22

7 Lisiecka Anna K20 14 0:29,48

8 Szczepaniak Dominika K20 15 0:30,03

9 Urbaniak Renata K50 1 0:30,13

10 Kruk Monika K30 19 0:31,29

11 Pruss Joanna K20 18 0:33,22

12 Urbaniak Daria K20 19 0:33,53

13 Jeske Magdalena K30 27 0:35,39

14 Michalska Joanna K30 28 0:35,49

15 Wruk Magdalena K20 20 0:38,46

16 Lehmann Katarzyna K50 3 0:39,05

Lp. Imię i nazwisko Kategoria Miejsce Czas

1 Lehmann Monika K20 2 0:44,58

2 Kozielczyk Anna K30 3 0:45,27

3 Borowczyk Katarzyna K30 5 0:48,12

4 Urbaniak Monika K20 6 0:57,33

5 Hlożek Joanna K30 18 1:00,43

6 Mielcarek Daria K20 9 1:01,07

7 Dziurka Małgorzata K30 21 1:03,43

Lp. Imię i nazwisko Kategoria Miejsce Czas

1 Nowak Łukasz M30 1 0:15,29

2 Nowak Mateusz M20 1 0:16,47

3 Tyll Mateusz M16 1 0:17,59

4 Duduś Marek M40 7 0:20,23

5 Stachowiak Piotr M30 8 0:21,45

6 Pikuła Marcin M30 14 0:23,32

7 Sommerfeld Sebastian M20 8 0:23,50

8 Stoiński Patryk M20 9 0:23,51

9 Skibiński Robert M40 12 0:23,52

10 Nickel Jan M20 10 0:24,02

11 Roguszka Mateusz M16 9 0:24,14

12 Nowak Wiesław M50 8 0:24,21

13 Wojewoda Marek M30 17 0:24,23

14 Targoński Sławomir M30 20 0:25,48

15 Drewicz Witold M20 12 0:26,34

16 Jasiński Mirosław M50 11 0:27,0

17 Giersig Krzysztof M20 14 0:27,02

18 Andrzejewski Marius M40 16 0:27,20

19 Kamiński Tomasz M50 12 0:27,29

20 Kulus Krzysztof M40 18 0:29,17

Tak jak w zeszłym roku startem i metą był Rynek w Skokach, a biegacze ry-
walizowali na dystansie 5 i 10 km, czyli jednej lub dwóch pętlach. Trasa wiodła 
ulicami Skoków i była niemalże identyczna jak w zeszłym roku. Co się zmie-
niło? Hasło biegu się zmieniło. Ubiegłoroczny bieg zorganizowany w 650. 
rocznicę nadania praw miejskich Skokom miał hasło „Zostaw swój historycz-
ny ślad w Skokach”. Po zeszłorocznej edycji ogłosiliśmy internetowy konkurs 
na hasło 2. Biegu Podkowy; założenie było takie aby w myśl tego hasła prze-
brać biegaczy. Propozycji było wiele, ale bezapelacyjnie wygrał pomysł Dag-
mary Kościelniak „W Skokach żyje się jak w bajce”. Biegacze podjęli wyzwanie 
i na ulicach Skoków zaroiło się od bajkowych postaci.

Na każdym z dystansów wystartowało po ok. 200 biegaczy, wśród nich du-
że grono mieszkańców gminy Skoki, łącznie było ich 59, w tym 16 pań. 

A oto wyniki Skoczan:

Biegowe święto skoczan 

 2. Bieg Podkowy odbył się w słoneczną niedzielę 30 września w Skokach. Poprzedziły go Biegi Dzieci, o których pisaliśmy w odrębnym artykule.
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5 km kobiety

5 km mężczyźni

10 km kobiety



Sport, turystyka, rekreacja

  Wszyscy na mecie otrzymali pamiątkowy medal, a najlepsi, na podsumo-
waniu biegu w hali, pamiątkowe statuetki za wywalczone miejsce. Nagrodzo-
no 3 najlepszych zawodników i zawodniczki na każdym dystansie. I tu należy 
nadmienić, że bieg na 5 km open wygrał nasz olimpijczyk Łukasz Nowak. Na 
dystansie 10 km 2. open była Monika Lehmann, a 3. open Anna Kozielczyk, 
obie ze Skoków. Statuetki otrzymało 3 najlepszych zawodników w katego-
riach wiekowych. Osobną klasyfikację stanowili najlepsi Skoczanie, po 6 na 
każdym z dystansów (wytłuszczone nazwiska w tabelach). Nagrodzono tak-
że najlepszą drużynę na każdym z dystansów i tak zarówno na 5 i na 10 km 
wygrał Klub Biegacza Gepard z Murowanej Gośliny. Nowością tegorocznej 
edycji była klasyfikacja rodzinna, którą na 5 km wygrała rodzina Łukasz, Ma-
teusz i Wiesław Nowakowie ze Skoków, a na 10 km Tomasz, Paweł i Andrzej  
Waraczewscy z Gniezna.

Głównym sponsorem finansowym biegu była gmina Skoki, ale także KRU-
SZGEO Wielkopolskie Kopalnie, MAL-BUD Piotr Janka ze Skoków. Nagrody 
ufundowali także WYSZYWANKI Karolina Mielcarek ze Skoków oraz Pasieka 
Trzy Sady z Kakulina pana Jarosława Kołba.

Przygotowanie takiego biegu to jedno, trwa wiele miesięcy i nie należy do 
łatwych logistycznie zadań. Natomiast jego przeprowadzenie to drugie. An-
gażuje pracę wielu ludzi, bez których nie byłoby sukcesu. 

A wiec dziękujemy bardzo: 
- Policji ze Skoków i Wągrowca za bezproblemową współpracę i dbanie 

o bezpieczeństwo biegaczy,
- Strażakom z OSP z terenu gminy Skoki za zabezpieczenie trasy, pod prze-

wodnictwem Marka Gramzy,
- rowerzystom: Marzenie Wyleżale, Maciejowi Tadeuszowi, Arkadiuszowi 

Zrobczyńskiemu, Krzysztofowi Owczarzakowi, Andrzejowi Grajkowi, Piotro-
wi Greli i Romanowi Kergerowi za obstawę biegu,

- grupie wolontariackiej Mowa Serca działającej przy Młodzieżowym 
Ośrodku Wychowawczym w Antoniewie pod opieką wychowawców: Klaudii 
Łuczak i Mariusza Kordka za przygotowanie bufetu na trasie,

- pracownikom urzędu w Skokach za wolontariat: Darii Urbaniak, Kamila 
Fredrych, Dominice Szczepaniak, Monice Wiertel, Darii Buksakowskiej, Kata-
rzynie Przybysz, Kindze Pilnej, Joannie Wolickiej – Przywarty, Krystynie To-
rzewskiej, Bożenie Witkowskiej, Agacie Rucie i Joannie Osieckiej,

- wolontariuszom, którzy sami zgłosili się do pomocy, zarówno przy biegu 
głównym jak i biegu dzieci: Marzenie Wyleżale, Barbarze i Mirosławowi Ja-
sińskim, Monice i Damianowi Jerzakom, Darii Mielcarek, Damianowi Grono-
wiczowi, Wiktorii Sikorskiej, Joasi Hlożek, Marysi Gąseckiej i Oliwii Fredrych, 
a także Barbarze, Wandzie i Andrzejowi Surdykom.

Dziękujemy także mieszkańcom za doping na starcie, mecie i trasie biegu 
oraz za wyrozumiałość w związku z utrudnieniami w ruchu, jakie niewątpli-
wie miały miejsce.

Ja widać za sukcesem tego przedsięwzięcia stał sztab ludzi, wszystkim im 
z całego serca bardzo dziękuję, zapraszam do dalszej współpracy przy organi-
zacji kolejnych wydarzeń sportowych i rekreacyjnych.

Życzymy wszystkim uczestnikom kolejnych sukcesów sportowych, wygra-
nej walki ze sobą i swoimi słabościami. Do zobaczenia na 3. edycji biegu na 
przełomie września i października 2019.

P.S. Bogatą galerię zdjęć oraz film znajdą państwo na stronie www.gmina-
-skoki.pl 

Karolina Stefaniak 
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Lp. Imię i nazwisko Kategoria Miejsce Czas

1 Gościński Paweł M30 7 0:41,49

2 Jerzak Damian M30 8 0:41,52

3 Kujawa Filip M20 5 0:43,31

4 Sierszchuła Dominik M20 10 0:44,57

5 Belka Przemysław M30 21 0:46,25

6 Mielcarek Sebastian M30 27 0:49,10

7 Seidler Bartosz M40 24 0:49,23

8 Zendlewicz Marek M60 4 0:51,02

9 Stożek Marek M50 12 0:51,04

10 Kucharski Bernard M50 13 0:51,54

11 Wrzesiński Grzegorz M40 31 0:51,56

12 Jeske Łukasz M30 33 0:52,05

13 Gąsecki Jarosław M40 32 0:52,34

14 Wrzesiński Marcel M16 5 0:58,51

15 Dziurka Jarosław M30 43 1:03,44

10 km mężczyźni



„CZY MNIE JESZCZE PAMIĘTASZ?”
SKOKI I SKOCZANIE w starym obiektywie

Z historii ziemi skockiej

Wspominając dawne Skoki i ich mieszkańców, dzisiaj prezentujemy zdjęcie udostępnione przez panią Janinę 
Szymkowiak.

Z umieszczonej na nim daty dowiadujemy się, że wykonano je w 1972 r. w Wieliczce, a przyglądając się utrwalo-
nym na nim postaciom widzimy, że dokumentuje ono pracowników Gminnej Spółdzielni Samopomoc Chłopska w 
Skokach i jej prezesa Henryka Pisarka w trakcie wycieczki zakładowej do Krakowa - Wieliczka i Częstochowa to jed-
ne z „atrakcji” zaliczonych przy okazji tej skockiej wyprawy na południe Polski.

Wielu z oglądanych osób nie ma już wśród nas. Naturalną siłą rzeczy odeszli z tego świata. Inni, wówczas najmłod-
si uczestniczy wycieczki, dzisiaj są w wieku emerytalnym. Niemniej wierzymy, że jego publikacja czytelnikom zwią-
zanym rodzinnie z osobami na nim utrwalonymi, podobnie jak i samym figurującym na nim „bohaterom”, przywoła 
wspomnienia dawnych lat oraz dawnych koleżanek i kolegów.

Bo przecież Gminna Spółdzielnia w tych latach była największym zakładem na terenie obecnej gminy Skoki. Za-
trudniała ponad 100 osób i w decydujący sposób miała wpływ na wszelkie dziedziny życia ówczesnych mieszkańców. 

   

Edmund Lubawy
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WSPOMNIENIA!
SKOCZANIN - POWSTANIEC WIELKOPOLSKI
PUŁKOWNIK IGNACY WEGNER

Pułkownik Ignacy Wegner urodził się 30 stycznia 1897 r. w Łosińcu jako jedno 
z 10-ciorga dzieci rodziny nauczycielskiej Józefa i Marii (z Szostaków) Wegne-
rów. Po ukończeniu 6. klasy wągrowickiego Gimnazjum, w wieku 15 lat postano-
wił zostać żołnierzem i rozpoczął służbę w armii niemieckiej.

Walczył na frontach I wojny światowej, a 13.04.1918 r. został przeniesiony do 
Warszawy do dyspozycji generalnego gubernatora i do 1.11.1918 r. pracował 
w kancelarii. Następnie został zastępcą oficera w 18. brygadzie zapasowej, z któ-
rej 22.12., gdy dowiedział się o zamiarze skierowania jednostki na Śląsk celem 
stłumienia ruchów niepodległościowych, zdezerterował i przyjechał do Poznania. 
W Poznaniu nawiązał kontakt z polskim ruchem niepodległościowym i został dele-
gatem Rady Robotniczo-Żołnierskiej. W tym też czasie nawiązał kontakt z Komisa-
riatem Naczelnej Rady Ludowej i otrzymał instrukcje, jak postępować w razie wybu-
chu powstania. Po wyzwoleniu przez powstańców Poznania udał się do Wągrowca 
i 30 grudnia 1918 r. przybył do starej strzelnicy, gdzie gromadzili się gotowi do wal-
ki byli żołnierze i ochotnicy. Tutaj objął dowództwo nad jednym z dwóch oddzia-
łów powstańców, z którym zaatakował Niemców zgromadzonych w sali sportowej 
Gimnazjum i śmiałą akcją zmusił ich dowódcę majora Elsnera do poddania pozosta-
jącej pod jego dowództwem jednostki. W tym czasie drugi oddział wągrowieckich 
powstańców dowodzony przez Kazimierza Bonowskiego i Kazimierza Polcyna zajął 
dworzec kolejowy, a trzeci pod dowództwem Józefa Bonowskiego pocztę. Tym sa-
mym Wągrowiec przeszedł pod władzę powstańców, a żołnierzy niemieckich ode-
słano do Piły. W wyniku tych akcji powstańcy zdobyli 5 ckm, 4 lkm i 150 karabinów 
oraz 30 koni i tabory.

Ignacy Wegner objął dowództwo tworzącej się kompanii wągrowieckiej, na czele 
której 5 stycznia 1919 r. przybył z pomocą ppor. Włodzimierzowi Kowalskiemu szy-
kującemu się do wyzwolenia Chodzieży. Z kolei 1 lutego 1919  skierowany został na 
VI - budzyński odcinek Frontu Północnego, gdzie organizował kompanię budzyńską, 
której też został dowódcą. Brał udział w walkach pod Radwankami, Szamocinem, 
Margoninem i Łabiszynem. Po utworzeniu 4. Pułku Strzelców Wielkopolskich zo-
stał dowódcą 7. kompanii i wraz z nią znalazł się w składzie II batalionu tego puł-
ku, z którym 1 sierpnia 1919 roku w stopniu podporucznika wyruszył z Gniezna na 
wojnę polsko-bolszewicką. Uczestniczył w walkach na Białorusi, w tym w walkach 
o Bobrujsk i bitwach nad Berezyną. 22 października został wycofany z pola walki 
i wyznaczony na dowódcę kompanii w szkole podoficerskiej, a 13 marca 1920 r. zo-
stał dowódcą kompanii sztabowej 14. Dywizji Piechoty. Po likwidacji kompanii, 18 
lutego 1921 r. został dowódcą P.U. tej Dywizji, a od 25 maja 1921 r. pełnił obowiązki 
dowódcy Oddziału Wartowniczego 14. D.P. w Strzałkowie. Po zakończeniu działań wojennych Wegner został dowódcą Okręgowego Zakładu Uzbrojenia nr 7 
w Poznaniu, a następne administrował majątkiem ziemskim.

W latach 1930-1939 Ignacy Wegner pełnił obowiązki komendanta PKU w Kaliszu i w powiecie poznańskim.
W okresie międzywojennym za udział w Powstaniu Wielkopolskim i w wojnie z Armią Czerwoną ppor. Wegner został odznaczony: Odznaką Pamiątkową 

Wojsk Wielkopolskich, Krzyżem Walecznych, Krzyżem Niepodległości i Srebrnym Krzyżem Zasługi ora Medalem Pamiątkowym za wojnę 1918-1921.
Po wybuchu II wojny światowej Ignacy Wegner został zmobilizowany i walczył w Grupie Operacyjnej we Włodzimierzu Wołyńskim. Brał udział w walkach 

pod Kobryniem i Kowlem. Szczęśliwie udało mu się uniknąć niewoli i dotrzeć do Grójca, gdzie udzielał pomocy wysiedleńcom z poznańskiego.
1 stycznia 1940 r. został aresztowany i przebywał w więzieniu na Zamku Lubelskim. Po wyzwoleniu Wielkopolski wrócił do Poznania i 30 marca 1945 r. został 

kierownikiem Wydziału Wojskowego Urzędu Wojewódzkiego. Następnie w ramach zagospodarowywania ziem zachodnich i północnych, w maju 1945 r. został 
oddelegowany do Gorzowa z zadaniem organizowania wydziałów wojskowych i referatów w starostwach i gminach. Biorąc jako jeden z pionierów aktywny 
udział zagospodarowywania Ziem Odzyskanych został kierownikiem Wydziału Wojskowego w Zarządzie Miejskim i Starostwie w Gorzowie Wlkp.

W 1946 r. Ignacy Wegner zainicjował w Gorzowie Wlkp. powstanie Związku Powstańców Wielkopolskich. Działał też w Komisji Osadników Wojskowych 
i w Związku Inwalidów Wojennych. Aktywność zawodową Ignacy Wegner zakończył w roku 1968 a swe pracowite życie 25 listopada 1992 r. w Gorzowie Wlkp.

W odrodzonej Polsce, w czasie zamieszkiwania w Gorzowie, Ignacy Wegner został odznaczony: Medalem Zwycięstwa i Wolności, Wielkopolskim Krzyżem 
Powstańczym, Medalem za Udział w Wojnie Obronnej 1939, Krzyżem Kawalerskim Orderu Odrodzenia Polski, Krzyżem Oficerskim Orderu Odrodzenia Polski 
i Krzyżem Komandorskim Orderu Odrodzenia Polski. Za udział w Powstaniu Wielkopolskim 8 listopada 1972 r. został awansowany na stopień majora a 12 paź-
dziernika 1983 r. został podpułkownikiem a 31 grudnia 1990 r. mianowany pułkownikiem Wojska Polskiego.

Ps. Najczęściej szukamy bohaterów daleko, a nie pamiętamy o tych nam najbliższych z racji urodzenia, zamieszkania lub też wspólnych przeżyć. Dlatego dzisiaj przybli-
żamy czytelnikom postać syna ziemi skockiej, urodzonego i wychowanego w Łosińcu pułkownika Ignacego Wegnera, z którego mogą być dumni nie tylko mieszkańcy Ło-
sińca, ale i wszyscy mieszkańcy naszej gminy.

Nasz cykl ukazujący zasłużonych skoczan zamierzamy kontynuować, dlatego też apelujemy do czytelników o zgłaszanie osób godnych upamiętnienia. 
       

Edmund Lubawy 
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Zaprasza 
Burmistrz Miasta i Gminy Skoki

4 listopada 2018/niedziela
hala w Skokach 15:00 - 20:00

stoiska rękodzielnicze, spożywcze 
pokazy i warsztaty rękodzieła  

15:30 - Grupa Artystyczna SKOCZKI
18:00 - Cover Band CZYSTA ENERGIA

- wybór najlepszego stoiska 
- ok. 19:30 losowanie nagród dla głosującej publiczności

WSTĘP WOLNY

FIKSMATYNTA
zez naszygo fyrtla

4.11.2018


